
didát na primátora mesta. Chcem 
zachovať kontinuitu, dokončiť niek-
toré začaté veci a mám v pláne po-
kračovať v ďalších projektoch, ktoré 
mestu pomôžu.
Všetko čo som za 8 rokov robil bolo 
vždy v medziach zákona. Snažil 
som sa konať spravodlivo a čestne 
so záujmom príkladne reprezento-
vať mesto a predchádzať tomu, aby 
mohol ktokoľvek poukázať na mes-
to v negatívnom zmysle slova.
Dovoľte mi na záver osobitne po-
ďakovať všetkým zamestnancom 
na Mestskom úrade, ktorí pri mne 
stáli a snažili sa a stále mi pomáha-
jú robiť veci čo najlepšie v prospech 
mesta.
Verím, že naša spolupráca bude 
pokračovať aj po nasledujúcich ko-
munálnych voľbách. Ďakujem vám.
                  Váš primátor

Jaroslav Suchánek

S p r a v o d a j  M e s t s k é h o  ú r a d u  Š a š t í n - S t r á ž e

Milí obyvatelia nášho mesta

Nájomné byty na ulici Školská a M. R. Štefánika 

Pomaly sa končí druhé volebné ob-
dobie, počas ktorého slúžim mestu 
ako jeho primátor. Opätovne vám 
ďakujem za dôveru, ktorú som od 
vás pred takmer ôsmimi aj pred štyr-                                                                                             
mi rokmi dostal. Počas tohto obdo-
bia sa podarilo mnohé veci zlepšiť, 
vybudovať, vytvoriť. Iste sami vidíte 
a viete posúdiť moju prácu a prácu 
zamestnancov Mestského úradu 
pre mesto Šaštín-Stráže – veď spolu 
v našom meste žijeme, stretávame 
sa a komunikujeme spolu a ja vní-
mam vaše potreby, problémy, ale aj 
povzbudenia, ktoré mi dodávajú síl 
do ďalšej práce. Odpočet toho, čo 
sme spravili, čo sa nám aj v ostat-
nom období podarilo je pravidelne 
zverejňovaný aj v časopise, ktorý 
držíte v rukách.
Nič z toho, čo sa v meste robí by 
nemalo možnosť zožať úspech bez 
vašej pomoci. Občianske združe-
nia, firmy, kluby, organizácie, ale aj 
fyzické osoby – všetci sa svojou prá-
cou pričiňujú o to, aby mesto Šaš- 
tín-Stráže napredovalo a rozvíjalo 
sa a aby sa nám v ňom dobre žilo. 
Nech to bolo v oblasti športu, ume-
nia, akejkoľvek reklamy pre mesto 
a šírenia jeho dobrého mena, alebo 
to bola organizácia podujatí rôzne-
ho druhu, aktívne zapájanie sa na 
dianí v meste, alebo čokoľvek, čo 
ste pre naše mesto spravili – za 
všetku vašu prácu a námahu vám 
veľmi pekne ďakujem. Bez vás by 
sme mnohé výzvy, ktoré pred nami 
stáli, nedokázali zvládnuť. Ďakujem 
za spoluprácu, veľmi si to vážim.
Rád by som vám oznámil, že sa bu-
dem znova v komunálnych voľbách 
uchádzať o vašu podporu ako kan-
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Vážení občania,
už viac ako dva roky rezonuje 
v meste problém, ktorý sa týka 
nájomných bytov na ulici Školská 
a ul. M. R. Štefánika. Riešenie tohto 
problému pristálo na mojich rame-
nách, ale nezapríčinil som ho. Mrzí 
ma, že nájomcovia spomínaných 
bytov cítia hnev voči mne, ale na 
vzniknutej situácii sa nijako nepo-
dieľam. Uvedomujem si, čo preží-
vajú rodiny bývajúce v predmet-
ných nájomných bytoch, keď sa 
takmer zo dňa na deň dozvedeli, 
že zmluvy, ktoré ich dlhodobo 
oprávňovali užívať byt nie sú plat-

Pokračovanie na str. 2

né a tým sú od začiatku neplatné 
aj ich predbežné kúpne zmluvy 
na uvedené byty. Problém vzni-
kol, keď som primátorom nebol, 
problém sa začal riešiť, keď na to 
upozornila audítorka mesta s tým, 
že mesto pred sebou tlačí záväzok 
vo výške 550 099,44 €, ktorý vznikol 
z nezákonne podpísaných zmlúv 
mojim predchodcom a nezákon-
ným prijatím finančnej zábezpeky 
od budúcich nájomcov – finančnú 
zábezpeku deklaroval ako príjem 
mesta, hoci to bola iba zábezpeka, 
ktorá mala byť vedená zvlášť na 
účtoch nájomníkov.  

Chcel by som úprimne zo 
srdca poďakovať poslan-
com, ktorí mali ochotu 
a vôľu pracovať pre mesto, 
všetkým členom komisií 
pracujúcich pod mestským 
úradom, zamestnancom 
mestského úradu, dobrovoľ-
níkom, nadšencom a obča-
nom nášho mesta, ktorí za 
ostatné obdobie akýmkoľ-
vek spôsobom prispeli ku 
skrášleniu prostredia nášho 
mesta, kultúrno-športovým 
podujatiam a spoločenské-
mu dianiu v našom meste. 
Teším sa na ďalšiu spoluprá-
cu s Vami.
Ešte raz veľmi ďakujem. 

J.S. 

POĎAKOVANIE 
PRIMÁTORA
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Mesto podalo v tejto veci aj trestné oznámenie. Kontro-
lu zo strany štátu však vyvolal anonymný podnet, čo 
nám potvrdil aj kontrolný orgán, ale v kontexte vyš-
šie uvedeného sa súčasným nájomcom nečudujem, 
pretože hľadali podporu v ŠFRB. 

Celý problém vznikol postupom môjho predchod-
cu resp. kvôli zmluvám, ktoré nezákonne podpísal 
a v dôsledku ktorých mestu ako aj nájomcom predmet-
ných bytov hrozí teraz škoda. Dovoľte mi vám tento 
problém vysvetliť:
Mesto Šaštín – Stráže v roku 2014 obstaralo 30 bytov 
určených na účely sociálneho bývania v bytových do-
moch na Školskej ul. a ul. M. R. Štefánika. 

Obstaranie bytov bolo financované úvermi zo Štátneho 
fondu rozvoja bývania (ŠFRB), dotáciami z Ministerstva 
dopravy a výstavby SR (ďalej „ministerstvo“) a z vlast-
ných zdrojov mesta.

Bývalé vedenie mesta nezákonne uzatvorilo zmlu-
vy o budúcich zmluvách, na základe ktorých budúci 
nájomcovia zložili mestu finančnú zábezpeku, ktorá 
celkovo predstavovala sumu 550 099,44 €. To mesto 
dlží súčasným nájomcom bytov preto, že to od nich 
nezákonne prijal môj predchodca. Tieto peniaze mes-
to nemá uložené na žiadnom účte. Boli v rozpore so 
zákonom vybrané od budúcich nájomcov bývalým 
vedením mesta a investované do bytového domu 
na uliciach Školská a M. R. Štefánika. Bol to nezá-
konný postup bez ohľadu na dôsledky. Od začiatku 
išlo o byty na účely sociálneho bývania, na ktoré mesto 
čerpalo úver zo ŠFRB a dotáciu z Ministerstva dopravy. 
Žiadne nezákonné finančné zábezpeky sa vopred ne-
mali vyberať od nájomcov a už vôbec nie s prísľubom 
poskytnutia bytov, ktoré si nájomcovia po 30 rokoch 
budú môcť odkúpiť za 1 euro! Nezákonnosť postupu 
mesta potvrdilo aj ŠFRB aj ministerstvo. Konkrétne:                                                                                                             
zistené nedostatky boli klasifikované ako porušenia 
podmienok úveru a ustanovení všeobecne záväzných 
právnych predpisov, a to § 12 ods. 2, ods. 6, ods. 7 a ods. 
8 a § 18 ods. 3 zákona č. 433/2010 Z. z. o dotáciách na 
rozvoj bývania a o sociálnom bývaní, § 16 ods. 1 zákona 
č. 182/1993 Z. z. o vlastníctve bytov a nebytových pries-
torov a § 5a ods. 1 zákona č. 211/2000 Z. z. o slobodnom 
prístupe k informáciám. Žiaľ, môžu na to doplatiť obča-
nia mesta.  

V roku 2012 mestské zastupiteľstvo neschvaľovalo a ne-
vedelo o zmluvách, ktoré vtedajší primátor uzatvoril 
s budúcimi nájomcami a dokonca sa tieto zmluvy v roz-
pore so zákonom nezverejnili na webovom sídle mesta.  
Nikto sa tak nemohol dozvedieť, aké zmluvy sa uzatvo-
rili s budúcimi nájomcami týchto bytov. Mesto tak bude  
musieť vracať nezákonne vybrané zábezpeky a nebude 

môcť investovať do rozvoja mesta v prospech všetkých 
občanov. Jedno takéto rozhodnutie môjho predchodcu 
primátora spôsobilo problém, ktorý sa nevyrieši ani za 
jedno desaťročie a pocíti to každý občan mesta. 

Po kontrole Štátny fond rozvoja bývania, ako aj minis-
terstvo odporúčali mestu nasledovné: 
• Vrátiť nájomcom nezákonne prijatú finančnú zábez-

peku, ktorú nájomcovia uhradili podľa zmlúv o budú-
cich kúpnych zmluvách, v rozsahu prevyšujúcom zá-
konnú výšku zábezpeky,

•  Vypracovať dohodu o ukončení zmlúv o budúcich 
kúpnych zmluvách,

•  Vypovedať nájomné zmluvy
•   Uzatvoriť také nájomné zmluvy, ktoré budú v súlade 

s ustanoveniami zákona o dotáciách na rozvoj býva-
nia a o sociálnom bývaní a v súlade s podmienkami 
úveru č. 15/2017

•  Zverejniť nájomné zmluvy podľa ustanovení zákona                
č. 211/2000 Z. z. 

Nezákonné kroky bývalého primátora spôsobili, že 
mestu hrozí, že bude musieť nielen vyplatiť (vrátiť) ob-
čanom z mestského rozpočtu spomínaných 550 099,44 €, 
ale hrozí, že nás ministerstvo zaviaže k vráteniu dotácie 
a ŠFRB nás zaviaže k splateniu nesplatenej časti úve-
ru – náklady viac ako milión €.  To by sa rozvoj mesta 
zabrzdil, ak nie úplne zastavil. Museli by sme vrátiť do-
táciu z ministerstva vo výške 294 950,00 € a nesplatený 
úver ŠFRB, ktorý k 30.4. predstavoval približne sumu 
906 408 €.  

Nespokojnosť súčasných nájomcov potvrdila aj žaloba, 
ktorú podalo 26 nájomcov spomínaných bytov proti 
mestu. Nájomcovia predmetných bytov sa vyjadrili, že 
ich nezaujíma, kto túto situáciu zavinil, zodpovedné je 
mesto a to je pre nich smerodajné. S týmto súhlasím. 
Mrzí ma, že je mesto vystavené tejto ťažkej situácii, ale 
snažím sa napraviť  dôsledky nezákonných krokov býva-
lého vedenia mesta z roku 2012 tak, aby sa nezabrzdil 
rozvoj mesta v najbližších desaťročiach a aby som našiel 
prijateľné riešenie pre nájomcov uvedených bytov. 

Na webovom sídle mesta sme zverejnili výsledky kon- 
troly ŠFRB a ministerstva, kde sú k nahliadnutiu. 
https://www.mestosastinstraze.sk/mestsky-urad/in-
formacie/vysledky-z-kontroly-sfrb/
https://www.mestosastinstraze.sk/mestsky-urad/in-
formacie/spravu-z-kontroly-mdav-sr/

Budeme spoločne hľadať prijateľné riešenie pre súčas-
ných nájomcov uvedených bytov i pre mesto, ale iste 
pochopíte, že je mojou povinnosťou konať v medziach 
zákona.        

Mgr. Jaroslav Suchánek, primátor mesta
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Zrealizované projekty v tomto volebnom 
období, t. j. v rokoch 2019-2022

Vážení občania,
Pomaly máme za sebou ďalšie volebné obdobie, ktoré 
bolo takmer dva roky poznačené pandémiou COVID-19 
a vojnou na Ukrajine, na ktorú nebol pripravený nikto, 
príjmy mesta klesli, napriek tomu sa nám podarilo do-
končiť niekoľko projektov a podarilo sa nám realizovať aj 
ďalšie aktivity, ktoré vám v mojom príspevku priblížim. 

Centrum integrovanej zdravotnej starostlivosti 

Začiatkom mája 2022 sa nám po nemalých úskaliach 
podarilo odovzdať do prevádzky budovu „CIZS“ a tým 
zmodernizovať zdravotnícku infraštruktúru  pre potreby 
primárnej zdravotnej starostlivosti v meste Šaštín-Strá-
že. Projekt bol realizovaný s finančnou podporou Minis-
terstva zdravotníctva SR. Mestu sa pri tomto projekte 
podarilo získať formou nenávratného grantu 780 598 €. 
Budúcnosť sa preniesla do súčasnosti,  v ktorej centrum 
integrovanej zdravotnej starostlivosti zabezpečuje na-
šim občanom, ale aj občanom žijúcim v spádovom území 
Šaštína-Stráží zdravotné služby „pod jednou strechou“ s 
adekvátnym vybavením spĺňajúcim stavebné, konštruk- 
čné a zákonné požiadavky v plnej bezbariérovosti.

Studňa na námestí a oddychová zóna v Strážach

Rekonštrukcia miestnych komunikácií a Kláš-
torného námestia

PREDNOSTKA MESTSKÉHO ÚRADU
INFORMUJE
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aby sa vybrané miestne komunikácie zrekonštruovali do 
príchodu Sv. Otca.   
Zrekonštruovali sme Kláštorné námestie, ul. Pri rybníku, 
ul. Do Gazárky a ul. Nádražnú. Okrem toho sme zakúpili aj 
mobiliár, ktorý sa osadil koncom mája tohto roku. Mesto 
tieto rekonštrukcie z vlastných zdrojov nestálo ani jedno 
euro. Plne sme to hradili z poskytnutej dotácie od štátu. 
Následne pán primátor vyjednal so Správou a údržbou 
ciest TTSK, aby mesto nemuselo uhrádzať faktúru vo výš-
ke 84 000 € za vybudovanie vjazdov a opravu zábradlia 
na mostoch. Tieto práce sa teda vykonali bez toho, aby 
to odčerpalo finančné prostriedky z rozpočtu mesta.

  

Budovanie a zlepšenie technického vybavenia 
odborných učební v Základnej škole mesta Šaš- 
tín-Stráže
Týmto projektom mesto investovalo do vzdelávania, fi-
nančnú podporou sme získali z Ministerstva investícií, 
regionálneho rozvoja a informatizácie SR. Išlo o nená-
vratný grant vo výške 73 126 €. Projekt bol dokončený 
v máji 2022.  

Mesto v roku 2021 inves-
tovalo do rekonštrukcie 
miestnych komunikácií su-                                                               
mu 539 393 €. Na rekon-
štrukciu vybraných ciest 
a chodníkov sme získali 
dotáciu z Ministerstva fi-
nancií SR aj vďaka rýchlej 
reakcii a intervencie p. 
primátora, ktorý sa bez 
váhania pustil do práce, 

Mesto získalo dotáciu 800 € 
na revitalizáciu verejných 
priestranstiev z Nadácie 
SPP z grantového progra- 
mu Regióny. Ozdobné 
kovanie na studňu spon-
zorsky vyhotovil Lukáš 
Trávniček. Aktivita bola 
ukončená v júli 2020. 
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WiFi4EU - Internetové pripojenie pre všetkých 
obyvateľov a aj návštevníkov mesta Šaštín-Strá-
že zdarma
Mesto na projekte WiFi4EU financovanom zo zdrojov  eu-
rópskej únie s cieľom podpory internetového pripojenia 
v miestnych spoločenstvách začalo pracovať ešte v roku 
2019. Práce boli žiaľ v roku 2020 pozastavené kvôli pan-
démii, ale podarilo sa ich dokončiť ešte  pred príchodom 
vzácnej návštevy, Sv.Otca. Od 10. 09. 2021 obyvatelia 
aj návštevníci mesta môžu využiť voľné pripojenie na in-
ternet v 10  lokalitách mesta. Bližšie informácie o umies- 
tnení vykrývačov WIFI nájdete na odkaze https://www.
mestosastinstraze.sk/udalosti-v-meste/oznamy/projekt
-wifi4eu-1329sk.html?ftresult=WIFI
Poskytovateľom dotácie vo výške  13 776 € bola Výkonná 
agentúra pre inovácie a siete (INEA).  

Cyklotrasa
V rámci projektu spoznaj prihraničné kultúrne dedič- 
stvá na bicykli - od Šaštínskej baziliky k Nechorám bola 
vybudovaná cyklotrasa v dĺžke takmer 3,5 km. Hlavným 
cieľom bolo zvýšenie atraktívnosti kultúrneho a prírod-
ného dedičstva pre obyvateľov a návštevníkov cezhra-
ničného regiónu, ale samozrejme sme počítali aj s vy-
tvorením priestoru pre našich občanov pre voľnočasové 
aktivity. Cyklotrasa bola odovzdaná v júni 2021. Mesto na 
vybudovanie cyklotrasy získalo nenávratný finančný prí-
spevok vo výške 607 751 €.

Oprava vojnových hrobov – projekt s názvom 
„Nezabúdajme... “

mätníka II. sv. vojny v areáli Základnej školy. Odovzdanie 
opraveného pamätníka sa uskutočnilo v septembri 2021.

Národný športový projekt – získali  sme 20 000 € 
na rekonštrukciu futbalovej infraštruktúry
Mesto získalo dotáciu zo Slovenského futbalového zväzu 
na rekonštrukciu a dobudovanie futbalovej infraštruktú-
ry 10 000 €, a to na rekonštrukciu štadiónu v Šaštíne, 
ktorá prebehla v roku 2019 a ďalších 10 000 € na štadión 
v Strážach, zrealizované v roku 2020. 
Aj napriek pandémii, ktorá dva roky sužovala nielen 
mesto, ale malo celosvetové rozmery, pod vedením 

Projekt mesta bol realizo-
vaný s finančnou podpo-
rou Úrad vlády Slovenskej 
republiky a dotácia sa po-
skytla z rozpočtovej rezer-
vy predsedu vlády Sloven-
skej republiky na opravu 
vojnových hrobov
Úrad vlády poskytol fi-
nančné prostriedky vo výš-
ke 4 200 € na opravu pa-

p. primátora, Jaroslava Suchánka získalo mesto ne-
návratné finančné príspevky na realizáciu projektov 
v celkovej výške 2 150 912 €, ktorými sa zhodnotil ma-
jetok mesta a ktorý bezpodmienečne bude slúžiť kaž-
dému jednému obyvateľovi Šaštína-Stráží.

Detské ihrisko a fitness park
Projekt mesta bol realizovaný s finančnou podporou 
Úradu vlády Slovenskej republiky. Dobudovalo sa detské 
ihrisko v RO Gazárka, na ktorú sa podarilo získať dotá-
ciu vo výške 8000 €. Vedľa ihriska sa zároveň vybudoval 
fitness park na podporu pohybových aktivít občanov,        
na ktorý mesto získalo finančné prostriedky vo výške                       
3 000 €. Do prevádzky to mesto uviedlo v lete 2020. 

Podpora biodiverzity prvkami zelenej infra-
štruktúry v obciach Slovenska
V prvej polovici roka 2019 
bol realizovaný projekt 
mesta s finančnou podpo-
rou Slovenskej agentúry  
životného prostredia. Išlo 
o  národný projekt  „Pod-
pora biodiverzity prvkami 
zelenej infraštruktúry v 
obciach Slovenska – Ze-
lené obce Slovenska“. 
V rámci tohto projektu sa 
vysadilo na území mesta 
90 ks drevín v hodnote 16 268 €, ktorú mesto získalo ako 
dotáciu.

Mesto má vypracované a pripravené projekto-
vé dokumentácie:
Rozšírenie pavilónu materskej školy 
Uzatvorenie a revitalizácia skládky  Bobogdány 
Obnova mestského úradu 
Šaštín-Stráže – Zápotočná ulica – Tlaková kanalizácia
Pripravené projektové dokumentácie slúžia k tomu, aby 
v  prípade, že bude vyhlásená výzva, mesto bude pripra-
vené na uchádzanie sa o ďalšie nenávratné finančné pros-                                                                                                                    
triedky. 
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Mesto Šaštín-Stráže okrem získaných dotácií a nená-
vratných finančných príspevkov  investovalo do majetku 
mesta ďalších viac ako 100 000 € z vlastných zdrojov, a to 
na tieto investičné aktivity: 
• Na zlepšenie podmienok v našich školách mesto 
preinvestovalo 43 544 €. Z toho:
Rekonštrukcia strechy materskej školy – jún 2021 v hod-
note 9 890 €

V roku 2021 sme obstarali traktorový sypač v hodnote     
9 540,00 €, aby sme rozšírili dopravný park a zároveň 
skvalitnili zimnú údržbu našich miestnych komunikácií.

Projektové zámery v projektovom zásobníku 
Trnavského samosprávneho kraja
Projektové zámery,  s ktorými v súčasnosti pracujú te-
matické pracovné skupiny Rady partnerstva TTSK sú  - 
Dobudovanie a rekonštrukcia komunikácií a chodníkov                
v správe mesta Šaštín-Stráže.

Rekonštrukcie z vlastných zdrojov mesta 
v celkovej hodnote 100 178 €

Skvalitnenie služieb zimnej údržby 

Rekonštrukcia kanalizá-
cie v základnej škole – júl 
2020 v hodnote  19 314 €
Výmena okien materskej 
školy – november 2019 
v hodnote  14 340 €

• Zrekonštruovaná ulica Zákostolie
V roku 2021 mesto zahájilo aj rekonštrukciu ulice Zá-
kostolie, ktorá sa dokončila začiatkom roka 2022 a bola 
realizovaná v hodnote 56 634 €

5www.mestosastinstraze.sk

Cesty:
Školská – rekonštrukcia komunikácie, pôvodná komuni-
kácia je panelová 
Železničiarska – výstavba novej komunikácie, pôvodná 
komunikácia je nespevnená 
Piesočná – výstavba novej  komunikácie,  pôvodná ko-
munikácia je nespevnená 
Akonáhle budú uvoľnené finančné prostriedky na vybra-
né vyššie uvedené zámery, môžeme dať vypracovať pro-
jektové dokumentácie.
Chodníky: 
Hviezdoslavova – rekonštrukcia – pôvodný asfaltový, od-
vodnenie  popri ceste č. III/1140
Projektová dokumentácia k uvedenému zámeru už vy-
pracovaná je, ale Správa a údržba ciest TTSK vydala zá-
porné stanovisko k rekonštrukcii z dôvodu iného navr-
hovaného riešenia odvodnenia. Zároveň v tomto smere 
žiadajú o prepracovanie projektovej dokumentácie. 
Správou ciest navrhované odvodnenie cez obrubníkové 
vpuste však vyžaduje vysoké finančné zaťaženie na roz-
počet mesta.  
Štúrova - rekonštrukcia – pôvodný asfaltový, odvodnenie 
popri ceste č. III/1143
Podobne je to aj v tomto prípade. Správa a údržba ciest 
TTSK vydala záporné stanovisko k rekonštrukcii z dôvo-
du nesúhlasu s odvodnením chodníka navrhovanými 
vsakmi. Správa ciest v zamietavom stanovisku uvádza, 
že nakoľko je chodník spádovaný do cestnej priekopy, 
požadujú cestnú priekopu obnoviť v celom rozsahu stav-
by odstránením verejnej zelene, zarezaním a prehĺbením 
o min. 0,5 m.
V obidvoch prípadoch budeme hľadať zdroje, aby sme 
vyhoveli požiadavkám Správy a údržby ciest TTSK a moh-
li rekonštrukciu chodníkov na ul. Hviezdoslavova a ul. 
Štúrova zrealizovať. 

Na začiatku tejto štvorročnice sme spustili elektronizáciu 
služieb mestského úradu, ktorej výhody pociťujú najmä 
obyvatelia mesta, ktorí majú občiansky preukaz s čipom, 
keďže pri použití elektronických formulárov, ku ktorým sa 
občan dostane cez rýchly odkaz z webovej stránky mesta 
sa nielen vyhnú ručnému vypisovaniu tlačív, ale ušetria 
aj na správnom poplatku 50 %. Zároveň tým zvyšujeme 
dostupnosť a transparentnosť služieb mesta.
Postupný prechod k maximálnemu využívaniu informač-
ných a komunikačných technológií vo všetkých oblas-
tiach činnosti úradu prispieva nielen k šetreniu nákladov, 
ale aj k šetreniu času občanov, ktorým sa služby poskytu-
jú a v neposlednom rade si plníme ako mesto povinnosti, 
ktoré nám ukladá zákon o e-Governmente. Jeho cieľom 
je zjednodušiť, zrýchliť, sprehľadniť a zjednotiť komuni-
kačné procesy a zvyšovať bezpečnosť tejto komunikácie.   

Elektronizácia mestského úradu 
v zmysle zákona o e-Governmente



6 Hlásnik  1/2022

Na elektronizácii mestského úradu pracujeme už od 
roku 2019, aj napriek veľkému množstvu komplikácií 
a nedostatku finančných prostriedkov sa nám v roku 
2020 podarilo rekonštruovať štruktúrovanú kabeláž 
v budove mestského úradu, ktorá bola takmer v hava-
rijnom stave,  v máji 2021 sme obnovili technickú infra-
štruktúru a v októbri 2021 sme mohli zakúpiť server, 
čím sme vytvorili základné podmienky pre hardvér 
a softvér, ktoré nám umožňujú pristupovať, získavať, 
ukladať, organizovať a prezentovať informácie elektro-
nickým spôsobom. 
Toto všetko muselo predchádzať zjednoteniu informač-
ného systému na mestskom úrade, aby sme v ďalšom 
roku mohli rozšíriť služby pre občanov. Aj vďaka týmto 
zmenám budeme môcť v r. 2023 pristúpiť  k zavedeniu  
POS terminálu na platbu kartou, čo znamená, že ob-
čania budú môcť pomocou platobnej karty uhrádzať 
služby mesta.

Ešte v júli 2021 sme dokončili realizáciu bezbariérové-
ho prístupu do nášho kultúrneho domu v časti mesta 
Šaštín. Teraz sa už do kultúrneho domu dostanú všetci 
občania bez akéhokoľvek obmedzenia.
Budeme sa snažiť  aj v budúcnosti plánovať finančné 
prostriedky na budovanie bezbariérových vstupov do 
verejných budov, aby sme sprístupnili verené budovy aj 
imobilným obyvateľom  a uľahčili ich prístup k službám 
mesta.

Rekonštrukcia štruktúrovanej kabeláže
v budove mestského úradu 

Vybudovaný bezbariérový vstup 
do kultúrneho domu v Šaštíne

R OZ V OJ  M E STA
z d r o j :  m e s t s k ý  ú ra d

Od začiatku bolo našim cieľom nastaviť novú komunikač-
nú stratégiu mestského úradu, tým aj mesta, ktorá by 
sfunkčnila prenos informácií k  občanovi.  Za týmto úče-
lom sme od 01. 09. 2019 spustili novú webovú stránku 
mesta, ktorá spĺňa všetky zákonné požiadavky týkajúce 
sa prístupnosti, úradnej tabule, povinne zverejňovaných 
informácií, e-schránok a GDPR.( Zákon č. 95/2019 Z.z. 
Zákon č. 305/2013 Z.z.   Zákon č. 78/2020 Z.z. Zákon č. 
18/2018 Z.z. Zákon č. 343/2015 Z.z., Zákon č. 211/2000 
Z.z.). Umožňuje využívať elektronický portál služieb, pod-
poruje mobilné aplikácie.

Redizajn webstránky mesta pre skvalitnenie služieb, sprehľadnenie obsahu a komunikač-
ná stratégia mestského úradu

Mesto získalo potravinovú pomoc pre seniorov - február 2022  
Okrem finančných dotácií a nenávratných finančných 
príspevkov sa mestu podarilo získať aj materiálnu po-
moc. Projekt financovaný Európskou úniou na pomoc 
MRK skupinám obyvateľov síce koncom januára  skončil, 
ale my sme v našich snahách nepoľavili. Mestu Šaštín
-Stráže sa podarilo získať potravinovú pomoc, o ktorú 
sme sa uchádzali, aby sme dokázali aspoň určitej sku-
pine obyvateľov  trochu zmierniť dopady zdražovania na 
každodenný život. V stredu, 9. februára 2022 sme začali 
s distribúciou potravinovej pomoci.  Budeme v tejto sna-
he naďalej pokračovať a využijeme každú možnosť, ktorá 
nám bude daná, aby sme mohli pomôcť. Naša pomoc 
smerovala najmä seniorom, ale samozrejme sme neza-
budli ani na skupiny obyvateľov MRK. 

Potravinový balíček obsahoval zeleninu a mliečne výrob-
ky. Veríme, že aj keď iba na krátky čas, ale že to pomoh-
lo v tomto náročnom období našim seniorom a ľuďom, 
ktorí sú na pomoc odkázaní. 

Od roku 2019 je aktívna aj mobilná aplikácia  „V OBRAZE“, 
vďaka ktorej vám už neunikne žiadna informácia zverej-
nená na webstránke mesta, vrátane oznamov z mest-
ského rozhlasu. Ak si vo svojom mobilnom telefóne na-
stavíte aplikáciu „V OBRAZE“, každá informácia, ktorú 
zverejníme na webovej stránke sa vám okamžite zobrazí 
v nastavenej aplikácii. Snažíme sa vás informovať v čo 
najväčšej miere.

V rámci zákonných povinností mesta sme zrealizovali na-
pojenie na centrálnu úradnú tabulu a aj do centrálneho 
registra zmlúv. 

6 Hlásnik  1/2022
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V júni 2019 sme aktivovali elektronickú pečať  a časovú 
pečiatku mesta, ktorá umožňuje zákonné doručovanie 
mesta osobám s aktívnou elektronickou schránkou na 
Slovensko.sk, čím sme ušetrili nemalé finančné prostried-
ky na poštové služby, keďže elektronické doručovanie je 
bezplatné.  
Ďalším prínosom toho, že mesto doručuje zákonným 
spôsobom je aj to, že sa nám darí úspešne vymáhať ne-
doplatky dlžníkov. To bez správneho zákonného doručo-
vania nebolo predtým možné. 

Jedným z kľúčových problémov, ktoré od svojho nástu-
pu na úrad vnímam, je nedostatok hrobových miest. 
Riešenie tohto problému sme zaradili medzi priority 
a operatívne sme to začali riešiť systematickým vyku-
povaním pozemkov na rozšírenie cintorína, tak v čas-
ti mesta Šaštín, ako aj v časti mesta Stráže.  Doteraz 
sme vykúpili v časti Šaštín 5 685 m2 pozemkov a v časti  
Stráže  2 820 m2 pozemkov. V štádiu riešenia so Sloven-
ským pozemkovým fondom v záujme vykúpenia po-
zemkov máme ďalších 1 315 m2 v časti Šaštín a 1 609 m2 
v časti Stráže. Mesto dalo vypracovať aj štúdiu, archi-
tektonicko-urbanistické riešenie rozšírenia cintorína.  
Navrhnuté riešenie v štúdii je koncipované ako celok, 
ale vzhľadom na veľkosť dotknutého územia prihliada 
na možnosť postupnej etapizácie pri realizácii.
Do budúcna počítame aj s urnovými stenami, keď-
že prax ukazuje, že v posledných rokoch dochádza u 
obyvateľstva k hodnotovému a názorovému posunu, 
k istému prechodu od konzervatívneho spôsobu uva-
žovania k viac liberálnemu. Perspektíva využívania ur-
nových stien je veľmi sľubná. Nespornou výhodou ur-
nových stien je úspora plôch cintorínov. Urnové steny 
tiež umožňujú využiť obvodové oplotenie cintorínov, 
čím sa opäť zvyšuje efektívnosť využitia plôch dotknu-
tých pozemkov. 
Verím, že v nasledujúcich rokoch budeme môcť reali-
zovať jednotlivé etapy vedúce k rozšíreniu  cintorína. 
V ďalšom kroku budeme riešiť aj projektovú doku-
mentáciu, no načrtnuté  zámery nechcem predčasne 
prezrádzať. Okrem iného aj z dôvodu nedostatočných 
finančných zdrojov v rámci súčasnej nepriaznivej eko-
nomickej situácie mesta. 

Aktivácia elektronickej pečate mesta pre 
zákonné doručovanie rozhodnutí

Rozšírenie cintorína v Šaštíne-Strážach

R OZ V OJ  M E STA
z d r o j :  m e st s k ý  ú ra d

JUDr. Terézia Lang
prednostka MsÚ Šaštín-Stráže

Začiatkom roka 2019 sme požiadali o pripojenie do portá-
lu „OverSi“, čo zjednodušilo  vybavovanie úradných záleži-
tostí a tým sme splnili povinnosti, ktoré boli mestám ulo-
žené zákonom č. 177/2018 Z. z. o niektorých opatreniach 
na znižovanie administratívnej záťaže využívaním infor-
mačných systémov verejnej správy a o zmene a doplne-
ní niektorých zákonov (zákon proti byrokracii). Zákonom 
proti byrokracii, technickými riešeniami a proaktívnym 
prístupom začalo Ministerstvo investícií, regionálneho 
rozvoja a informatizácie Slovenskej republiky napĺňať 
princíp "Jedenkrát a dosť". 
Mestu bol vytvorený prístup do portálu 26. 04. 2019, kon-
krétne do registrov: Register trestov, kataster nehnuteľ-
ností, živnostenský register. Poverení zamestnanci mes-
ta od tohto dátumu vedia vybrať  výpis, opis z registra 
trestov, list vlastníctva, živnostenské oprávnenie priamo 
z portálu.
Od 01. 01. 2022 máme k dispozícií aj informácie z ďalších 
registrov: Rodný list, Sobášny list, Úmrtný list, Potvrdenie 
o pobyte, Centrálny register exekúcií, Slovenská advokát-
ska komora, Centrálna evidencia hospodárskych zvierat.

Žiadosť o pripojenie apríl 2019 do portálu „OverSi“

ETAPA A-1

ETAPA A-2

ETAPA B-1

ETAPA B-2 ETAPA B-3

ETAPA A-3

LEGENDA:

Etapizácia - A

Hranica riešeného areálu

ETAPIZÁCIA:

Etapy A:
Zakladný postup etáp

Etapy B:
Nutnosť vysporiadania pozemkov

Katastralne hranice pozemku

Etapizácia - B

Nevysporiadané pozemky

architektúra urbanizmusinteriér ROZŠÍRENIE CINTORÍNA - ŠAŠTÍN 03M 1:500ETAPIZÁCIA
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ZO ŽIVOTA MESTA

Dňa 21. 8. 2022 pod-
písal primátor mesta 
Jaroslav Suchánek Do-                                                   
hodu o partnerskej 
spolupráci so sta-
rostom mesta Morav-
ské Budějovice Vlasti-
milom Bařinkom.
Zmluvné strany sa 
dohodli na spolupráci 
v oblasti:
- kultúrnych a spo-
ločenských hodnôt, 
vzdelávania, cestov-
ného ruchu a hospo-
dárskej spolupráci. 
 

Vážení občania, mesto 
Šaštín-Stráže zaviedlo 
a vykonáva triedený zber 
biologicky rozložiteľné-
ho kuchynského odpa-
du, na čo sú obstarané 
a vyhradené aj bionádo-
by (nádoby na bioodpad) 
na území mesta. Ide 

OZNAM
Mesto Šaštín-Stráže oznamuje občanom, 

ktorí nemajú zaplatené miestne dane – ko-
munálny odpad a daň z nehnuteľnosti, aby 

tieto poplatky uhradili v čo najkratšom čase.

Dohoda o partnerskej spolupráci        

Trieďme odpad, aby sme platili menej

Kontajnery na šatstvo, obuv 
premiestnené na zberné miesto mesta
Vážení občania, v roku 2021 sme premiestnili kontajnery 
na šatstvo na zberné miesto mesta (vstup cez areál spol.  
LUKRA) z dôvodu, že sa nám na dennej báze zhromaž-
ďovali od vás podnety, že  je v okolí týchto kontajnerov 
v meste neporiadok, že sú vylomené dvierka a šatstvo 
je porozhadzované v okolí, čím sa veľmi narušil vzhľad 
niektorých lokalít mesta. Aby sme tomuto neželanému 
javu zabránili, dohodli sme sa s firmou, ktorá tieto kon-
tajnery vlastní, aby sa previezli na zberné miesto mesta 
Šaštín-Stráže a tým sa zabránilo poškodzovaniu kontaj-
nerov a rozhadzovanie šatstva na verejnom priestran-
stve. Jeden problém sme tým vyriešili, ale ďalší nám 
vznikol. Obyvatelia mesta častokrát šatstvo odovzdajú 
neprispôsobivým občanom, ktorí po „pretriedení“ ob-
lečenia zvyšok vyhodia do prírody a vytvárajú čierne 
skládky, ktoré nevytvárajú pekný obraz nášho mesta. 

Silvia Suchá

Prosíme občanov, aby použité oblečenie, ktoré plánujú 
vyhodiť priniesli na zberné miesto mesta a hodili ich do 
kontajnerov na oblečenie. Do týchto špeciálnych kontaj-
nerov by mali ľudia vyhadzovať len nepoškodené šatstvo 
a obuv. Nepotrebné, no použiteľné oblečenie treba za-
baliť do vreca alebo igelitových tašiek a uchrániť ho tak 
od znečistenia.
Môžete si pozrieť čiernu skládku, ktorú vytvoria nepris-
pôsobiví občania z použitého oblečenia, ktoré im niek-
torí občania dávajú. 
Prosím, predchádzajme znečisťovaniu životného pro-
stredia.                                                                              Peter Hrica

o hnedé plastové zberné nádoby, ktoré svojou kon-
štrukciou zabezpečujú optimálnu cirkuláciu vzduchu vo 
vnútri nádoby. Dôsledkom je redukcia odpadu až o 30%, 
významné obmedzenie tvorby zápachu a zlepšenie hy-
gienických podmienok skladovania.
Bohužiaľ sa stretávame s tým, že niektorí občania netrie-
dia biologicky rozložiteľný  kuchynský  odpad, ale do bio-                                                                                                              
nádob vhadzujú komunálny odpad.  
Vážení občania,  triedením odpadu dokážeme spoločný-
mi silami dosiahnuť zníženie nákladov za uloženie od-
padu. Prosíme nevhadzujte komunálny odpad do zber-
ných nádob, ktoré sú vyhradené na triedený odpad.
Za pochopenie ďakujeme.                                                                  Peter Hrica
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ZO Ž I VOTA ME STA

V pondelok 23.5.2022 zverejnil Trnavský samosprávny 
kraj zoznam projektov, ktoré získali finančnú dotáciu 
z Fondu na rozvoj Trnavského kraja. Oprávnenými žiada-
teľmi vo výzve boli mestá a obce a fyzické osoby (podni-
katelia), ktoré majú sídlo, trvalý pobyt alebo pôsobia na 
území Trnavského kraja, poskytujú služby obyvateľom 
Trnavského kraja. Na výzvu zareagovali 2 občianske zdru-
ženia z nášho mesta a boli úspešné.
Medzi  111 doručenými žiadosťami získalo nakoniec pod-
poru len 51 projektov. Projekt Občianskeho združenia 
Synagógy Galerye Shul získal dotáciu vo výške 32 000 €, 
ktorú použijú na reštaurátorský prieskum, prípojku na 
vodu a elektrinu, čaká ich vykonanie prieskumu a static-

Dotácie z Fondu na rozvoj Trnavského kraja 

Dlhoočakávané a potrebné stredisko zdravotnej staros- 
tlivosti je otvorené od pondelka 2. mája 2022.
Dňa 29. apríla sa konalo slávnostné otvorenie Centra in-
tegrovanej zdravotnej starostlivosti. Po príhovore primá-
tora mesta Mgr. Jaroslava Suchánka mali občania mož-
nosť si pozrieť nové priestory ambulancií, privítali sa so 
svojimi lekárkami, lekármi a sestričkami a z ambulancií 
si odniesli milé darčeky. Primátor nášho mesta si takisto 
pripravil prezenty vo forme vitamínov. Po prehliadke sa 
občania občerstvili na nádvorí nového centra. Srdečná 
vďaka patrí milému spevokolu z Jednoty dôchodcov Šaš- 
tín-Stráže, pani Elenke Ovečkovej za spríjemnenie pek-
ných chvíľ a pátrovi Ondrejovi Kentošovi, ktorý novému 
stredisku požehnal.

Osadili sme lavičky v parku na Kláštornom námestí.
Lavičky s dôležitými dátumami z histórie nášho mesta boli 
nainštalované 2. júna 2022. Prvým míľnikom je rok 1218 
– Prvá zmienka o Šaštíne a končiacim rok 2021 – Náv-                                                                                                                             
števa Pápeža Františka. V rámci tohto projektu chceme 
poukázať na dôležité momenty v histórii Šaštína-Stráží.
Súčasťou obnovy parku bola aj rekonštrukcia pôvodnej 
studne. História našich pôvodných dvoch obcí sa znovu 
preplietla, keď p. František Ovečka daroval mestu histo-

Slávnostné otvorenie Centra integrovanej zdravotnej starostlivosti

Historické míľniky vôkol trojičného stĺpu

kých expertných činností. 
Projekt Občianskeho združenia Septimavia bol podpore-
ný v sume 33 000 € a získané financie budú použité na 
obnovu suterénu kláštora Pavlínov. Ide o I. etapu reštau-
rovania. Reštaurovaním  chcú priniesť zveľadenie, funkč-
nosť a prinavrátiť historickú hodnotu suterénu a zároveň 
sprístupniť priestor turistom a návštevníkom národnej 
kultúrnej pamiatky. 
Sme veľmi radi, že boli obidva projekty podporené, na-
koľko v nich nejde len o celoregionálny, ale i nadregionál-
ny charakter a prajeme veľa úspechov a podpory občian-
skym združeniam v ďalších výzvach pri obnove národných 
kultúrnych pamiatok v našom meste.  

      Mgr. Kristína Pöstenyi 

Krásna nová budova je k dispozícii nielen občanom 
nášho mesta od pondelka 2. mája 2022.

    Zdenka Tomišová, referent kultúry

rickú studňovú pumpu. 
Pôvodne slúžila v najstar-
šom šenku u pána Júliusa 
Habána v Strážach.
Tešíme sa, že park začal 
slúžiť svojmu účelu - na 
oddych a príjemný relax 
pre všetkých. Mesto a far-
ský úrad plánujú spoločne 
toto oddychové miesto re-
vitalizovať.                                                                                                                       

Zdenka Tomišová                                                                                                                        
referent kultúry
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Mesto Šaštín-Stráže sa 
i tento rok, s iniciatívou 
Kultúrnej komisie, zapo-
jilo do  výzvy Trnavského 
samosprávneho kraja na 
podporu organizácií na 
území Trnavskej župy s 
cieľom aktívnej participá-
cie organizácie na rozvoji, 
príprave a realizácii akti- 
vít spojených s napĺňaním 
všeobecne prospešných 
služieb a všeobecne pro-
spešných alebo verejno- 

Revitalizujeme naše prostredie

prospešných aktivít a získalo účelovú dotáciu vo výške 
1.000,- € na realizáciu projektu Revitalizáciu verejného 
priestranstva – Čistonek.  
Tešíme sa, že sme aj vďaka získanej dotácii mohli revitali-
zovať verejné priestranstvo v lokalite Čistonek, ktoré naši 

ZO ŽIVOTA MESTA

„Aby sme mohli ohodnotiť 
cnosti človeka, netreba sa 
naň pozerať pri veľkých uda-
lostiach, ale pri každoden-
nom živote.“ - Blaise Pascal. 
V dnešnej uponáhľanej dobe 
človek nemá čas sa ani zasta-
viť a obzrieť sa okolo seba, 
aby vnímal, síce navonok  ma-
ličkosti, ktoré nás obklopujú, 

Nenápadné žieňa s obrovským srdcom

ale ktoré robia ľudia s veľkým srdcom. Za každou dobrou 
vecou stoja dobrí ľudia. Jednou z nich bola pani Vierka 
Macháčková, nenápadné žieňa opierajúce sa o mohutnú 
palicu a sprevádzané malým psíkom. Pani Vierka bola 

Poznávanie formou zábavy od najmenších.                             
V januári 2022 mestský úrad oslovila firma, či sa chceme 
zapojiť do pekného projektu a byť súčasťou ilustrovanej 
detskej zaujímavej knihy. Neváhali sme. Prvotným  našim  
impulzom je poznávanie očami detí od útleho veku. Deti 
v nej nájdu informácie nielen o našom meste, o našej 
histórii, ale zistia aj aké tradície a významné pamiatky sa 
v našom meste nachádzajú. Atlas je ilustračne vyhotove-
ný a jeho súčasťou sú samolepky.      Zdenka Tomišová, 

referent kultúry

Naše mesto je súčasťou regionálneho 
poznávacieho atlasu pre deti

občania využívajú ako oddychovú zónu a mohli sme tak 
prispieť k zvýšeniu kvality života v našom meste. Mesto 
tento projekt spolufinancovalo a navyše tiež prispelo zo 
svojho rozpočtu na realizáciu palisádovej výstavby. Výs- 
ledkom projektu je zvýšenie podielu upravenej zelenej 
infraštruktúry a oživenie parku drevinami. 
Poďakovanie patrí Trnavskému samosprávnemu kraju 
za poskytnutú dotáciu a všetkým zúčastneným, ktorí sa 
aktívne podieľali na revitalizácii parku a prispeli tak svo-
jím úsilím k jeho premene. MsÚ Šaštín-Stráže

neodmysliteľnou súčasťou nášho mesta už osemde-   
siatosem rokov. Na chvíľu sa „zastavme“ a vnímajme, 
čo pre nás táto pani robila. Mohli sme ju vidieť upra-
tovať napr. pred sochou Sv. Jána či pri Basilicone alebo 
pred obytným domom na ulici Slnečnej, na námestí i 
na cintoríne. Robila nám ľuďom službu a mnohokrát 
sme to brali ako samozrejmosť... Ona bola príkladom 
slušnosti, ochoty a mala skutočne srdce dobrovoľníč-
ky, ktorá veci robila s láskou a nič za to neočakávala.                                           
A keď sa naozaj na chvíľu zastavíme, uvedomíme si, že 
v našom meste je čím ďalej, tým viac ľudí, ktorí nezištne 
pomáhajú a to je aj výzva pre naše deti do budúcnosti. 
Dňa 18. augusta nás navždy opustila. Venujme jej, pro-
sím, malú spomienku.
Pani Vierka, zo srdca ďakujeme!           Zdenka Tomišová 
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Synagóga v Šaštíne opäť privítala vzácnych hostí. 
Pod záštitou zakladateľa inštitútu Naše Aktivity Pre Slo-
vensko (NAPS) Petra Soleja v spolupráci s o.z. Synagóga 
Šaštín sa 10. mája 2022 uskutočnila vernisáž ekumenic-
kých fotografií pod názvom Stretli sa kvôli Bohu. Kolek-
cia fotografií vystavená v synagóge zachytáva osobnosti 
náboženského a civilného života zo Slovenska i zahra-
ničia, ktoré sa zúčastnili na pätnástich medzinárodných 
ekumenických koncertoch organizovaných od roku 2005 
mimovládnou organizáciou Inštitút NAPS. Vystavené 
portréty, ktoré zhotovili najmä Oles Cheresko a Viktor 
Ďuraš, zachytávajú predstaviteľov piatich najväčších 
kresťanských cirkví u nás – rímskokatolíckej, evanjelickej 
augsburského vyznania, gréckokatolíckej, reformovanej 
i pravoslávnej, ako aj židovskej náboženskej komunity. 

STRETLI SA KVÔLI BOHU

Zobrazené osobnosti pochádzajú nielen zo Slovenska, 
ale aj Česka, Izraela, Maďarska, Rakúska, Spojených štá-
tov amerických, Sýrie, Ukrajiny či Vatikánu.  
Kurátorom výstavy bol Pavol Demeš a moderátorkou 
Alena Heribanová.
Na podujatí zazneli kresťanské i židovské piesne v poda-
ní – Jana Orlická, Vasyl Alekseiev.                                      
Pozvanie prijali: 
Pavel Traubner – čestný predseda Ústredného zväzu ži-
dovských náboženských obcí v SR  
Ján Figeľ – bývalý osobitný vyslanec pre podporu slobody 
náboženstva alebo viery mimo EÚ
Marek Neštický – vicežupan TTSK
Jaroslav Suchánek – primátor mesta
Misha Kapustin - rabín 
a mnohí ďalší ...                                                  Silvia Suchá

Veľká noc 2022     
Jar je jedným z najkrajších ročných období a neobyčajným 
sviatkom tohto obdobia je Veľká noc, ktorá je symbolom 
prebúdzajúceho sa nového života. Ľudia, rodiny, pria-
telia, získavajú príležitosť zísť sa spolu v tieto sviatočné 
dni, a tak si uctievať tradície a zvyklosti Veľkej noci. Tak 
isto Veľká noc je najstarším a najvýznamnejším sviatkom 
kresťanského cirkevného roka, počas ktorého si kresťania 
pripomínajú umučenie, smrť a vzkriesenie Ježiša Krista. 
Mesto Šaštín-Stráže si aj tento rok pripomenulo Veľkú 
noc dekoráciami, ktoré boli rozmiestnené v našom mes-
te. Veríme, že pohladili nielen oko ale i dušu.     

         Zdenka Tomišová, referent kultúry

Náš zlatý chlapec 
Boli časy, kedy to chcel 
vzdať, no teraz žiari me- 
dzi majstrami Európy v 
parastreľbe.
Radoslav Malenovský, 
mladý, skromný chlapec, 
ktorý videl šíry svet vďaka 
športu.
V marci tohto roku sa zú-
častnil majstrovstiev Eu-
rópy v parastreľbe v nór-
skom meste Hamar, kde 
so svojou tímovou kolegy-
ňou Veronikou Vadovičo-
vou získali zlatú medailu. Jeho úspešná šnúra neskončila 
a k zlatu pridal ešte striebro v individuálnej disciplíne R3 
- VzPu 60 rán v ľahu.
V mene nášho mesta srdečne gratulujeme k veľkému 
víťazstvu a Radovi prajeme množstvo ďalších úspechov. 
Sme naňho právom hrdí.                                                             Zdenka Tomišová

                                                             referent kultúry
Foto: archív Radoslav Malenovský
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Fašiangy predstavujú obdobie veselosti, hodovania a 
tancovačiek od Troch kráľov do Popolcovej stredy. Naši 
predkovia si na bujaré fašiangové zábavy veľmi potrpe-
li, veselili sa bohatí i chudobní, páni aj sluhovia, majstri 
či tovariši. V dnešnej dobe, kedy sa každú minútu všet-
ko mení, sme ani nedúfali, že nejaké fašiangové oslavy  
budú. A predsa boli. Priniesli do nášho mesta radosť a 
vieru v lepšie obdobie aké sme mali uplynulý rok. 
Vďaka chlapcom v červeno-bielych odevoch a maškarám 
sa rozjasalo nejedno srdce. 

Odpadková revolúcia – Mesto bez odpadkov

Fašiangy v našom meste

V sobotu 09. 04. 2022 sa spojili dobrovoľníci mesta Šaštín
-Stráže, ktorých hnevá neporiadok v meste i v lese  a roz-
hodli sa spoločne tieto odpadky vyzbierať.  
Čoraz viac ľuďom nie je ľahostajné znečistenie miest, 
obcí aj prírody. Zbieranie pohodených odpadkov sa stá-
va nielen životným štýlom, ale aj aktivitou, ktorá spája 
rôzne vekové kategórie i komunity. 
Napriek nepriaznivému počasiu sa do akcie zapojili dob-
rovoľníci, aby prispeli k čistému životnému prostrediu. 
Ďakujeme všetkým, ktorí sa do tejto výzvy zapojili nielen 
v tento deň, ale počas celého roka prispievajú k zdravšie-
mu mestu bez odpadkov.
Naše poďakovanie patrí aj firme Lee style – Erika Baňo-
vičová za darovanie a potlač tričiek, firme Ikea Malacky 
a Mestu Šaštín-Stráže za zabezpečenie odvozu odpadkov 
a zabezpečenie rukavíc, vriec a pitného režimu. O ďalšej 

Veľké poďakovanie patrí všetkým, ktorí tieto tradície udr-
žiavajú.
Zachovanie kultúrneho dedičstva je možné iba prostred-
níctvom vštepovania týchto tradícií malým deťom, a pre-
to poďakovanie patrí hlavne pani riaditeľke a učiteľkám 
v MŠ.             Zdenka Tomišová, referent kultúry
Foto: Pavlína Suchánková, Martina Garajová Reháková

Stavanie mája 29. apríla 2022
Tento rok sme máj obliekli do bielych šiat na podporu 
mieru vo svete. 
Mohutný, 19 metrov vysoký strom z našich borov pu-
toval na námestie, kde ho pracovníci z technických 
služieb očistili a prichystali pre túto slávnostnú uda-
losť. Vrchnú časť vyzdobili pracovníčky na nádvorí 
mestského úradu.
Podujatie po celý čas sprevádzalo hudobné vystúpe-
nie kapely zo Základnej umeleckej školy Jany Kocia-
novej, za čo im a pani riaditeľke Alenke Kubovej patrí 
veľká vďaka.

                     Zdenka Tomišová, referent kultúry           

spoločnej aktivite Vás budeme informovať prostredníc-
tvom sociálnych sietí či mestského rozhlasu. 

       Mgr. Kristína Pöstenyi 
         predsedkyňa Komisie pre kultúru  
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Hudobný festival ŠAŠTÍNSKE ZVONY technické informácie a informácie k organizácii festivalu 
a položil všetkým prítomným súťažnú otázku o krásne 
vecné ceny: „Aké ladenie má Národný zvon Sedemboles- 
tná Panna Mária?“ Zároveň všetkých pozval na príjemné 
posedenie pri chutnom jedle a občerstvení do priestorov 
oratória, kde nechýbala ani kávička s koláčikom.
Po obede o 13.00 hod. sme pristúpili k samotnej preh-
liadke speváckych zborov a skupín. Ako prvý vystúpil 
v Bazilike Spevácky zbor sv. Martina z Holíča a po nich sa 
predstavil domáci Chrámový zbor Sedembolestnej Panny 
Márie v Šaštíne-Strážach. Po ich vystúpeniach sme pri-
vítali predsedu Trnavského samosprávneho kraja Jozefa 
Viskupiča, ktorý po krátkom príhovore odovzdal uvede-
ným zborom pamätné listy za účasť na hudobnom festi-
vale ŠAŠTÍNSKE ZVONY 2022. 
Program sa následne presunul do átria kláštora, kde od 
14.30 hod. začali vystupovať gospelové zbory.  Za dopro-
vodu gitár, bubnov, klávesov, ale aj dychových nástrojov 
sa predstavili speváci rôznych vekových kategórií, od detí 
cez mládež a dospelých až po ... tých srdcom stále mla-
dých. r 
Na záver predseda OZ SEPTIMAVIA p. Marcel Žák 
a správca farnosti páter Martin Lehončák odovzdali pa-
mätné listy ostatným zúčastneným zborom a vylosovali 
výhercov vyhlásenej súťaže. Rozišli sme sa s požehnaním 
správcu farnosti. 
Krásne počasie, príjemná nálada, behanie detí, roz-
prestreté deky pod holým nebom  a hlavne úžasné spevy 
prispeli k nádhernému zážitku všetkých prítomných.
Ďakujeme všetkým, ktorí sa pričinili o úspešný priebeh 
festivalu, ktorí zabezpečili ozvučenie, osvetlenie, za fo-
tografie p. Ľudke Masárovej, mladým dobrovoľníkom, 
úžasným kuchárom za prípravu jedla, za nealko nápoje 
od sponzora pána Hurbana-HURBAN Trade, za koláčiky 
od šikovných našich žienok a v neposlednom rade naším 
drahým pátrom za podporu a poskytnutie priestorov. 
Veríme, že sa táto tradícia zachová. Tešíme sa na ďalší 
ročník ŠAŠTÍNSKYCH ZVONOV. Tak na budúce neváhajte 
a príďte, pretože ako jeden z návštevníkov povedal: „Ten 
kto prišiel, určite neľutoval.“ r

Iveta Žáková  Foto: L. Masárová

Dňa 18. 06. 2022 sa v našom meste konal 1. ročník hudob-
ného festivalu sakrálnej a gospelovej hudby pod názvom 
ŠAŠTÍNSKE ZVONY 2022. V priestoroch Baziliky Sedembo-
lestnej Panny Márie, átria kláštora pavlínov a miestneho 
oratória ho v spolupráci s Farským úradom Šaštín-Stráže, 
Komisiou pre kultúru pri MsZ v Šaštíne-Strážach zorgani-
zovalo občianske združenie SEPTIMAVIA so sídlom v Šaš- 
tíne-Strážach. 
Festival sa presunul z Gbelov, kde sa uskutočnili dva roč-
níky, ale pandémia koronavírusu festival prerušila. S myš- 
lienkou zorganizovať  festival v jednom z najvýznamnej-
ších pútnických miest na Slovensku prišiel predseda OZ 
SEPTIMAVIA p. Marcel Žák, ktorý žije hudbou od útleho 
veku. Po odprezentovaní tejto myšlienky a vzájomnej ko-
munikácii so správcom farnosti pátrom Martinom Lehon-
čákom, ale aj odsúhlasení pani Máriou Smolinskou z Gbe-
lov a miestneho pána farára, kde sa podobná „Prehliadka 
zborov“ konala v predcovidovom období, sa začal festival 
ŠAŠTÍNSKE ZVONY pripravovať.
OZ SEPTIMAVIA na tento účel zadala projekt a keďže 
tento projekt bol úspešný, hudobný festival sakrálnej 
a gospelovej hudby ŠAŠTÍNSKE ZVONY bol realizovaný aj 
za finančnej podpory Trnavského samosprávneho kraja.  
Hudobného festivalu sa zúčastnilo spolu sedem zborov 
alebo skupín. Z toho dva chrámové zbory: Spevácky zbor 
sv. Martina z Holíča a Chrámový spevácky zbor Baziliky 
Sedembolestnej Panny Márie v Šaštíne-Strážach, a päť 
gospelových zborov, a to: Mládežnícky zbor Gbely, Canta-
te Deo-Hody pri Galante, 7hlások Šaštín-Stráže, Spevácky 
zbor spoločenstva Tulipánci Trnava a skupina The Len-
tack Šaštín-Stráže.
Podujatie zahájil správca farnosti páter Martin Lehončák  
o 10.30 hod. prednáškou o histórii pútnického miesta. Po-
tom nasledovala svätá omša, na ktorej zaspieval domáci 
chrámový zbor Baziliky Sedembolestnej Panny Márie pod 
vedením organistky a dirigentky Evy Molekovej. Po svätej 
omši všetkých privítal páter Martin Lehončák a slova sa 
ujala moderátorka festivalu Eliška Sofková. Tá predsta-
vila hlavného organizátora Marcela Žáka, ktorý poskytol 
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Vrátim sa trošku do histórie a porozmýšľam ako vlast-
ne tento názov vznikol. Pri písaní projektu s myšlienkou 
usporiadať cyklistické preteky v netradičnom teréne, 
v peknom prostredí rekreačnej oblasti Gazárka. Rok 
2022 a my tu máme tretí ročník. Dva roky s prestávkou 
to boli len detské preteky a tento ročník sme kategórie 
rozšírili o mužov a ženy. Pustili sme sa do príprav a v pro-
cese sa objavila myšlienka urobiť aj tombolu. Pôvodcom 
tejto myšlienky bol Roman s Monikou z Malina Bike, ktorí 
sú spoluorganizátori týchto pretekov. V sobotu  18.  júna 
sa postavilo na štart 94 pretekárov podľa veku. Začali 

Šaštínske kolečko

Ocenenie učiteľov a žiakov za mimoriadne úspechy vo viacerých oblastiach
Naše životy sú zložené z mnohých dní, nie len tých bež-
ných ale aj tých výnimočných. A práve jeden z tých vý-
nimočných sa konal 28. júna 2022 na našom mestskom 
úrade.
Primátor mesta Mgr. Jaroslav Suchánek  ocenil učiteľov 
a žiakov, ktorých nominovali riaditelia základnej školy, 
materskej školy, špeciálnej základnej školy, základnej 
umeleckej školy a centra voľného času.

Ocenení učitelia:
Dana Javorková – učiteľka MŠ
Elena Machová – učiteľka MŠ
Mgr. Iveta Ryčovská – učiteľka ZŠ
Mgr. Ľudmila Menšíková – učiteľa ZŠ
Mgr. Rudolf Ružička – učiteľ ŠZŠ
Daniela Smolinská – učiteľka ZUŠ Jany Kocianovej
Eva Buchtová – vychovávateľka CVČ Beťárik

Ocenení žiaci:
Karolína Hrozányová – žiačka ZŠ
Tereza Okasová – žiačka ZŠ, ocenená aj z CVČ Beťárik
Nina Barešová – žiačka ŠZŠ
Lukáš Ferenčík – žiak ŠZŠ
Natália Hlúpiková – žiačka ZUŠ Jany Kocianovej
Ema Nitranová – žiačka ZUŠ Jany Kocianovej
Gabriela Gachová – nominovaná z CVČ Beťárik

Na záver pán primátor poďakoval aj riaditeľkám a ria-
diteľom škôl a centra voľného času za ich cieľavedomú 
a neľahkú prácu a poprial im veľa zdravia a úspechov.

to detičky do 5 rokov na 
odrážadlách a potom na 
bicykloch. Nasledovali ďal-
šie vekové kategórie, kde 
sa menila dĺžka trasy a aj 
jej obťažnosť. Muži a ženy 
sa potrápili na trase, kto-
rá mala 17 km a nejeden 
pieskový kopček. Do cieľa 
prišli všetci, čomu sa veľ-
mi tešíme. Okrem skve-
lých cien si súťažiaci mohli 
odniesť domov okamžitú 

výhru alebo jednu z cien tomboly. 2. cena bol pobytový 
letný tábor na chate Homôlka v hodnote 195 € a 1. cena 
jesenný pobyt v apartmáne v Telgárte. Kam putovali pe-
niaze z predaja tombolových lístkov? Odovzdali sme 628 
€ oteckovi, ktorý spolu s manželkou použijú peniaze na 
operáciu svojho chlapčeka. Na záver chcem poďakovať 
všetkým dobrovoľníkom, ktorí nám pomáhali na podu-
jatí, sponzorom, ktorí finančne alebo cenami podporili 
akciu. Výsledkovú listinu a fotoalbum nájdete na webe 
https://cvcbetarik.estranky.sk/ alebo na Fb CVČ Beťárik. 
Zároveň sa už teším na ďalší ročník 2023.                              

    Hana Komorná, riaditeľka CVČ
Foto archív CVČ Beťárik

Vážení učitelia,
chcel by som vám úprimne poďakovať za vašu obe-
tavú prácu a za to, že ste si vybrali práve toto krásne 
povolanie. Vzdelávate a vychovávate deti, pretože ste 
pre nich mostom, po ktorom ich vyzývate kráčať, aby 
raz z nich vyrástli múdri, odvážni a talentovaní ľudia.
Ďakujem! Mgr. Jaroslav Suchánek

 Zdenka Tomišová   Foto: Silvia Suchá
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ZO Ž I VOTA ME STA

Tento rok bolo leto v Šaštíne-Strážach pestré.
Komisia pre kultúru pripravila aj tento rok Kalendár kul-
túrnych, športových a spoločenských podujatí, ktoré sa 
uskutočnili počas letných dní v našom meste.
Projekt Leto v meste 2022 začalo slávnostným otvorením, 
ktoré sa uskutočnilo 26. 06. 2022 v Rekreačnej oblasti Ga-
zárka. Pestrý program pripravili deti z MŠ Šaštín-Stráže, 
žiaci zo ZŠ Šaštín-Stráže a z CVČ Beťárik či tanečníci z Lati-
no Scool. Michal Uhrínek predviedol párový tanec BACHA-
TA, vystúpil miestny súbor JDS z.o. Šaštín-Stráže Senior a 
programom sprevádzala miestna kapela Echo band spolu 
s moderátorkou Miroslavou Belancovou. Charizmatický 
kubánsky spevák a showman Eusebio, ktorý prijal pozva-
nie vystúpiť v programe, priniesol kúsok kubánskeho tem-
peramentu do nášho mesta.

Leto v meste 2022                

veľký úspech, o čom svedčí aj vypredaný amfiteáter. Po 
koncerte bol oficiálne otvorený Lanový park na Gazárke 
a pre deti bola pripravená sladká bodka na záver – cukro-
vá vata. Druhá augustová sobota patrila všetkým milovní-
kom zlatého moku a dobrej hudby.
2. ročník pivného festivalu otvorila skupina METALINDA, 
no okrem nej sa predstavila country skupinu Starci, kape-
la V-36 a prvý raz na Gazárke vystúpila skupina Sanchez 
Amsterdam z Gbelov. Vyvrcholením druhého ročníka bola 

kapela KABÁT revival West z Českej republiky, ktorý dostali 
do varu nejedného návštevníka. Na 2. ročníku sa predsta-
vilo 7 pivovarov z plánovaných 9, čo spôsobilo, že niektoré 
pivovary doslova návštevníci vypili a nemali už čo ponúkať. 
Napriek tomu, že sa v termíne pivného festivalu konalo 
mnoho podujatí v okolí, ale aj ďalší väčší festival v meste, 
2. ročníka sa zúčastnilo vyše 1600 účastníkov. 21. 08. 2022 
predstavilo Gbelské ochotnícke divadlo Gbelík divadelnú 
hru Červené šatky. Kvôli nepriaznivému počasiu sme di-
vadlo presunuli do KD v časti Stráže, čo mu samozrejme 
neubralo na kvalite. Dlhý potlesk a standing ovation ho-
vorili za všetko. Aktuálne Komisia pre kultúru pracuje na 
organizácii podujatia Deň mesta so šaštínsko-strážskym 
jarmokom, ktorý sa uskutoční pri príležitosti 21. ročníka 
udelenia štatútu mesta. Ani v tomto roku nechýbalo v am-
fiteátri premietanie Letného kina, ktoré organizačne zas- 
trešuje OZ Pištáčik.
V ponuke Leta v meste boli aj obľúbené Blšáky či vernisáž 
miestnych umelcov pod holým nebom. Mesto Šaštín-Strá-
že, Komisia pre mládež, šport a vzdelávanie v spolupráci 
s CVČ Beťárik pripravili 20. ročník Plážového volejbalového 
turnaja. V tento víkend sa v amfiteátri uskutočnil VlakFest 
(https://www.vlakfest.cz/ziwell-express-2022)

03. 07. 2022 sa v amfiteátri Gazárky predstavili žiaci a 
absolventi zo Základnej umeleckej školy Jany Kocianovej 
a taktiež Big band STORM, ktorý naša základná umelecká 
škola zastrešuje. V polovici júla pripravila Komisia pre kul-
túru jedinečný koncert Mira Jaroša s kapelou. Koncert mal 

Na záver Leta v meste 2022 organizuje Referát kultúry tra-
gikomédiu Svatuškár, ktorú predstaví Záhorácke divadlo.
Podujatia boli organizované s finančnou podporou Mesta 
Šaštín-Stráže, ale aj vďaka sponzorom a podpore Trnav-
ského samosprávneho kraja na Deň mesta. Sme veľmi 
radi, že sme Vám mohli aj tento rok ponúknuť program na 
trávenie teplých letných dní. Veríme, že ste strávili príjem-
né chvíle s rodinou i priateľmi a každý si v ponuke našiel 
to svoje. Mgr. Kristína Pöstenyi

predsedkyňa Komisie pre kultúru 
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Výstava umelcov

Prímestský tábor
V roku 2022 sme mohli opäť zažiť Prímestský tábor v Šaš-                                                                                                            
tíne-Strážach. Tento rok niesol názov Cesta časom. V 
tomto znení sa odohrávalo aj divadlo tábora,  kde sme 
cestovali v čase naprieč rôznym dobám. Navštívili sme 
vynálezcu Nikola Tesla, ale ocitli sme sa aj v dobe kamen- 
nej a dokonca aj pri okrúhlom stole Kráľa Artuša. Kaž-
dý deň na deti čakalo veľa hier pri ktorých mohli získať 
body, ale hlavne zabaviť sa. Dva týždne plné zábavy nám 
spríjemnili aj dni mimo oratória. Pre deti bola pripravená 
stopovačka, kde museli podľa rôznych indícií navštevo-
vať miesta v mestskej časti Šaštín a takýmto spôsobom 
mohli spoznať aj časť nášho mestečka. Deti s animátor-
mi zažili veľa zábavného ale aj nového. Niektorí možno 
našli aj nové priateľstvá alebo si obnovili tie, ktoré u nás 
v tábore už pred časom vybudovali. Tábor sa môže usku-
točniť aj vďaka ľuďom, ktorí nám akýmkoľvek spôsobom 

V jednu slnečnú nedeľu, 31. júla 2022 v Amfiteátri RO Ga-
zárka sa konal tretí ročník Výstavy umelcov pod holým 
nebom. Každý  jeden rok je iný, niečím iným zaujímavý, 
obohatený o nových vystavovateľov. Svoju tvorbu nám 
predstavili nie len občania z nášho mesta, ale aj z okoli-
tých obcí. Návštevníci mohli obdivovať výrobky šikovných 
rúk, ale aj úžasné maliarske diela. Príjemne strávené ne-
deľné popoludnie, s výzdobou v štýle provence, občer-                                                                                                                          
stvením a kávičkou, dobrou náladou a pozitívnou 
energiou a tiež so zaujímavým, stále obsadeným,  fotokú-
tikom.                                                                                                                Zdenka Tomišová, referent kultúry

Foto: Ľubica Bučková

Počasie tohto leta prialo nielen podujatiam, ale i návštev-
nosti Gazárky. Do polovice augusta sme na Gazárke mali 
ubytovaných viac ako tisíc turistov. Najväčšiu časť tvorili 
slovenský turisti.  Gazárka sa však tešila aj zvýšenej náv- 
števnosti domácich obyvateľov i obyvateľov z okolitých 
obcí, a to aj vďaka foodtruckom s miešanými nápojmi, 
burgrami a sushi. V druhej polovici leta nám pribudli na 
Gazárke dlhoočakávané langoše, ktoré sú tiež symbolom 
leta. 
Športovo-kultúrny areál (bývalý autokemp) sa rozrástol 
o novú atrakciu pre rodiny a mládež, a to o Lanový park. 
Na lanový park som vypracovala projekt zameraný na vy-
budovanie nízkych lanových prekážok, ktorého cieľom je 
rozšírenie dostupných voľnočasových aktivít o 66 metrov 
dlhú lanovú prekážkovú dráhu, zavesenú na drevených 
koloch vo výške 60 centimetrov nad zemou. Tento pro-
jekt som podala v rámci výzvy Trnavského samospráv-
neho kraja „Podpora regionálneho rozvoja v Trnavskej 
župe“. Bol úspešný a Trnavský samosprávny kraj posky-

Leto na Gazárke

ZO ŽIVOTA MESTA

tol GAZÁRKA, s.r.o. finančný príspevok na jeho vybudova-
nie vo výške 15.390,- €. Celkové náklady na projekt boli 
vo výške 18.640,- €. 

Verím, že Lanový park je prínosom a želám Vám veľa zá-
bavy a príjemne strávených chvíľ s rodinou či priateľmi 
na Gazárke. Mgr. Patrícia Havlíčková Javorková

        konateľ GAZÁRKA, s. r. o.

pomáhajú, a preto im patrí veľká vďaka. Veríme, že sa s 
deťmi a animátormi stretneme aj o rok a zažijeme opäť 
niečo nové a vytvoríme krásne spoločenstvo.

             Autor článku: Klára Weissová
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„Nepýtaj sa, čo môže urobiť tvoja Zem pre teba. Pýtaj sa čo 
môžeš urobiť ty pre svoju Zem.“ 
John Fitzgerald Kennedy 

Ako minulý rok, tak aj tento, sme 22. aprílový deň veno-
vali našej Zemi. Vyčistili sme a výsadbou skrášlili naše 

ČO  S A  U D I A LO  V  Š KO L Á C H

Deň ZEME 2022 mesto.  Do tejto tradičnej výzvy sa zapojila základná ško-
la, materská škola, miestne organizácie, mestský úrad  a 
aj jednotlivci. ĎAKUJEME všetkým, ktorí sa zapojili.

                     Zdenka Tomišová, referent kultúry
Foto: Ing. L. Galuš

Tento rok sviatok na-
šej Zeme oslávili deti 
z obidvoch materských 
škôl aktívnym učením sa 
a objavovaním priamo 
v prírode v rekreačnej ob-
lasti Gazárka. Na „Peda-
gogike lesa“, v rámci kto-
rej si lesní pedagógovia z 
LESY SR a pani riaditeľka 
z CVČ Beťárik pripravili 

Deň Zeme denne pozorovať životný cyklus motýľov od húseníc cez 
zámotky až po samotný vznik motýľov, ktoré neskôr deti 
vypustili do prírody. Potom deti po triedach prechádzali 
cez rôzne stanovištia - zdolávali prekážkové dráhy, mu-
seli odvážne prejsť cez „strachové vrece“, pomáhali hľa-
dať zvieratkám ich mláďatká, triedili ich podľa prostredia 
v ktorom žijú, alebo si mohli zahrať pexeso na drevených 
magnetických tabuliach. Hlavnou myšlienkou bolo naj- 
mä to, aby deti trávili čo najviac času na čerstvom vzdu-
chu a utvárali si pozitívny vzťah k prírode a k životnému 
prostrediu.
Ako inak, za zvládnutie všetkých úloh si deti odniesli do-
mov sladkosť a medailu s motívom našej Zeme, aby im 
pripomínala, aký veľký význam má planéta pre nás, a že 
ju treba chrániť a starať sa o ňu. Veríme, že sa nám opäť 
podarilo aj tento rok rozvíjať u detí environmentálne cíte-
nie a vzťah k prírode, za čo by sme sa chceli taktiež touto 
cestou poďakovať všetkým, ktorí nám v tom akýmkoľvek 
spôsobom pomohli. 

rôzne zaujímavé hry a aktivity. Deti sa tak cez zážitkové 
učenie dozvedeli veľa nového. Spoznávali na obrázkoch, 
ale aj priamym pozorovaním, rôzne druhy stromov a zvie-                  
rat žijúcich v lese, ich názvy, hádali a priraďovali k nim 
stopy. Naučili sa, že spočítaním letokruhov dokážu zistiť 
vek stromov, ale aj svetové strany. Páni lesníci im poroz-
právali, ako sa treba správať v lese, čo tam patrí a čo nie 
a taktiež trpezlivo odpovedali na všetky zvedavé otázky 
detí. Najväčší úspech však zožala aktivita, pri ktorej si 
deti mohli vyskúšať svoju odvahu a orientáciu, keď mu-
seli prejsť so zaviazanými očami po nerovnom lesnom 
teréne do cieľa, dotýkajúc sa len uviazaného lana o stro-
my. Na záver, po ukončení všetkých aktivít, sme sa poďa-
kovali za príjemné a poučné doobedie a deti, aby sa im 
lepšie kráčalo naspäť do škôlky, dostali na cestu sladkú 
odmenu.
Okrem toho si deti z materskej školy Stráže pripomenuli 
Deň Zeme pohybovými a poznávacími hrami zameraný-
mi na prírodu na školskom dvore, ktoré im pripravili pani 
učiteľky. Ešte pred začatím osláv deti prekvapila pani ria-
diteľka materskej školy milým darčekom. Priniesla pre 
ne "Motýliu záhradu", prostredníctvom ktorej mohli deti      Katarína Sofková   Foto archív MŠ
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V školskom roku 2O21/2O22 sa  na Základnej škole Šaš- 
tín-Stráže uskutočnila obnova školskej knižnice. Školská 
knižnica bola obohatená o plno zaujímavých kníh, nielen 
slovenských, ale i zahraničných (v anglickom, nemeckom 
a ruskom jazyku). Okrem beletrie pre deti a mládež je 
knižnica vybavená i zaujímavou odbornou literatúrou 
z oblasti pedagogiky, psychológie a jednotlivých vyučo-
vacích predmetov. V rámci projektu Budovanie a zlepše-
nie technického vybavenia odborných učební v základnej 

Obnova školskej knižnice

ČO  S A  U D I A LO  V  Š KO L Á C H

škole naša základná škola získala finančnú podporu nie- 
len na knihy, ale i na vybavenie knižnice (PC, notebooky, 
tablety, online knižničný systém, stoly, stoličky, data-
projektor s plátnom, TV, DVD prehrávač). Školská knižni-
ca bude otvorená v dňoch: pondelok 13.30 – 14.30 hod., 
streda 9.40 – 10.00 hod. a štvrtok 13.30 – 14.00 hod.. Kni-
hovníčkou je pani učiteľka Soňa Hačundová. Obnovou 
knižnice by sme chceli podporiť a rozvíjať u žiakov čita-
teľskú gramotnosť a aktivitu v čitateľskej oblasti, ktorá 
v dnešnej dobe ide do úzadia. 

Mgr. Soňa Hačundová

Špeciálna základná škola

Deň matiek je príležitosťou poďakovať za všetku tú vrelú 
lásku, za nehu a starostlivosť, ktorou každá matka za-
hrňuje svoje deti, za opateru a nekonečnú trpezlivosť a 
obetavosť. 
V mene Vašich detí Vám chcem poďakovať za každú roz-
právku, ktorou ste obohatili a ozvláštnili detskú dušu. Za 
každú pieseň zaspievanú s láskou nad kolískou. Za kaž-  
dý bozk na dobrú noc a za každé ráno a každý deň s 
mamou. Za strach o dieťa, keď sa zmietalo v horúčke, za 
každé slovo, ktoré ste svoje dieťa naučili. I za to, že svoje 
deti učíte viere a láske, že každý deň im odovzdávate kus 
seba. Za to, že držíte nad nimi ochranné ruky keď kráčajú 
životom. Aj za to, že keď z tej správnej cesty niekedy vy-
bočia, pomáhate im znova nájsť správny smer. Tiež za to, 
že stojíte pri nich v dobrom aj v zlom a že Vaše láskavé 
oči neochvejne sledujú každý ich krok.
Konečne sme mohli aj my po dvojročných obmedze-             

niach potešiť naše mamky spoločným verejným vystúpe-
ním, z ktorého sa tešili nielen mamičky a babičky, ale aj 
naši skvelí vystupujúci, ktorí si pripravený program ná-
ramne užívali. S pomocou a šikovnosťou pani učiteliek, 
ktoré zabezpečili celkovú organizáciu aj po technickej 
stránke a atmosféru, sa vo vonkajších priestoroch amfi-
teátra v rekreačnej oblasti Gazárka a v budove KD Stráže 
uskutočnilo dňa 06. 05. 2022 vystúpenie našich najmen-
ších. Bolo plné piesní, básní a v neposlednom rade plné 
úsmevov a láskyplných pohľadov, ktoré v tento deň pat- 
rili hlavne našim mamkám. Snaha a elán sa nedali v ten 
deň žiadnemu z nich odoprieť, z čoho mali veľkú radosť. 
Preto dúfame, že nám situácia dovolí ďalej tešiť takýmto 
spôsobom nielen mamičky, ale celé rodiny spoločnými 
akciami. Každý jeden deň a každá príležitosť byť s blízky-
mi je dôvodom na oslavu ...  ĎAKUJEM MAMKA. 

      Barbora Bulková    Foto archív MŠ

DEŇ MATIEK V MATERSKEJ ŠKOLE 

Foto: Mgr. Macová, Mgr. Bízek, Poláková



19www.mestosastinstraze.sk

V tomto školskom roku 2021/22 pra-
cuje na našej škole športovo-turistic-
ký krúžok pre 1. stupeň ZŠ. 
Aj keď nás pandémia ochorenia Co-
vid-19 obmedzila, stihli sme veľa 
krásnych výletov a aktivít. Viackrát 
sme navštívili rekreačnú oblasť Ga-
zárka, prešli sme náučným chodní-
kom, poprechádzali sa okolo jazier, 
opekali sme, hrali rôzne športové 
a pohybové hry. 
Hodnotná je tiež spolupráca s turis- 
tickým krúžkom v Centre voľného 
času Beťárik, kedy sme na turistiku 
išli spoločne. 
Boli sme na Červenom rybníku, na 
Plaveckom hrade, v Plaveckej jas-
kyni a naposledy na Záruboch. Vlá-
čikom sme sa odviezli do Smoleníc 
a aj napriek nepriaznivému počasiu 
sme vyšli hore na Záruby. Nakoniec 
sa vyčasilo a všetci sme si užili pekný 
deň.

Športovo-turistický krúžok 

V rámci projektu Budovanie a zlepšenie technického vybavenia odborných 
učební základných škôl bola na našej základnej škole na Štúrovej ulici zria- 
dená nová odborná biologicko-chemická učebňa. Táto moderná učebňa 
bude slúžiť žiakom našej školy a skvalitní ich vzdelávanie. Učebňa je vy-
bavená  špeciálnym nábytkom – laboratórne pracovné stoly pre žiakov a 
pracovisko učiteľa na realizáciu chemických pokusov, skrinka na chemiká-
lie. K vnútornému zariadeniu učebne sme dostali aj rôzne pomôcky, labo-
ratórne sklo, chemikálie, modely atómov, zariadenia na meranie chemic-
kých vlastností látok. Pribudla tu aj interaktívna tabuľa s dataprojektorom 
a počítačom, ktoré umožnia využívať na hodinách interaktívne vyučovacie 
pomôcky. Tešíme sa, že vďaka tejto novej učebni môžeme vyučovať príro-
dovedné predmety zábavnejším spôsobom a  realizovať pokusy, ktoré sú 
najobľúbenejšou zložkou vyučovacích hodín pre žiakov.

Mgr. Zuzana Antálková

ČO  S A  U D I A LO  V  Š KO L Á C H

NETRADIČNÉ PROJEKTY V 4. A
V našej triede sme začali robiť pro-
jekty z prírodovedy úplne iným spô-
sobom. Nemáme všetci v obľube 
tvorenie projektov na výkresy, na 
ktoré musíme hľadať, vystrihovať, 
lepiť obrázky. Tiež na takéto projekty 
musíme písať a niekedy nám musia 
pomôcť aj rodičia.
Začali sme pracovať na projektoch 
na hodinách informatiky. Pracujeme 
na nich samostatne, niekedy nám 
samozrejme pomáha pani učiteľka. 
Projekty sú vlastne prezentácie. Aby 
sme ich mohli samostatne vytvoriť 
museli sme sa toho veľa naučiť. Na- 
učili sme sa bez chýb napísať text, vy-
hľadať na internete obrázok k danej 
téme či pracovať s textom v učebni-
ci. Dokonca sme sa naučili pracovať 
s učebnicou v online podobe.
Keď máme prezentáciu hotovú, na 
hodinách prírodovedy, ukážeme na 

interaktívnej tabuli ostatným spo-
lužiakom, ako sa nám darilo. Zistili  
sme, že pri práci s prezentáciami si 
ľahšie zapamätáme učivo z prírodo-
vedy. Takéto tvorenie projektov nás 
veľmi baví. Mgr. Oľga Petráková, 

triedna učiteľka 4. A
Foto archív ZŠ

Do you speak English?
Dňa 07. 04. 2022 sa žiaci prvého 
stupňa našej Základnej školy Šaštín
-Stráže zúčastnili  súťaže v anglic-
kom jazyku "Do you speak English?", 
ktorú organizovalo Centrum voľné-
ho času Beťárik.
Na súťaži sa stretli žiaci z okolitých 
škôl, takže konkurencia bola veľká. 
Nedá mi nepochváliť sa úspechom 
mojich žiačok. Evelyn Clara Havlíček 
zo 4. A získala 1. miesto a Veronika 
Blažičková zo 4. B získala 3. miesto. 
Pochvalu si tiež zaslúži Luisa Vrable-

cová z 3. A za reprezentáciu. Pochva-
la patrí aj ostatným zúčastneným, 
pretože súťaž nebola vôbec ľahká. 
Žiaci sa museli najprv predstaviť, 
potom vypracovať rôzne testy a na 
záver museli odprezentovať vlastný 
projekt. A to všetko v anglickom ja-
zyku. 
Ďakujem všetkým deťom za odvahu 
zúčastniť sa súťaže, učiteľom za príp-                                                                            
ravu detí a organizátorom za príjem-
ne strávené doobedie. Prajem všet-
kým veľa ďalších úspechov. 

Mgr. Michaela Bettáková Mgr. Michaela Bettáková
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Dňa 2. apríla 1805 sa v dánskom mestečku Odense na-
rodil jeden z najznámejších prozaikov, básnikov a roz-
právkarov Hans Christian Andersen. Do sveta rozprávok 
nazrel vďaka svojmu otcovi, ktorý mu ich rozprával.
H. Ch. Andersen napísal veľa rozprávok, napr. Princezná 
na hrášku, Palculienka, Cínový vojačik, Dievča so zápal-
kami, Cisárove nové šaty. Najznámejšou rozprávkou je 
Malá morská víla, ktorú poznajú deti takmer na celom 
svete. Na počesť H. Ch. Andersena je v meste Kodaň po-
stavená socha malej víly.
Narodenie tohto známeho rozprávkara si pripomíname 
aj na Slovensku. Tento rok sa u nás uskutočnil už 17. 
ročník rozprávkovej Noci s Andersenom. Je to medziná-
rodné podujatie zamerané na podporu čítania rozprávok 
počas jednej čarovnej noci. Rozprávková noc je pre deti 
plná dobrodružstiev, súťaží a kreativity.
Tento školský rok sa prvýkrát zapojili do tejto super akti-
vity aj deti prvého stupňa ZŠ v Šaštíne-Strážach. Náš nul-
tý ročník bol v piatok 1. apríla. Pomenovali sme ho Večer 
s Andersenom.
Pani učiteľky pre deti, ktoré si priniesli svoju najobľúbe-
nejšiu hračku a knihu, pripravili veľa krásnych a zaujíma-
vých činností.
Deti prvého ročníka sa spojili a spoločne prežívali čarov-
né chvíle s rozprávkou uja Andersena. Najprv, aby sme 
sa trocha zoznámili, sme sa jeden druhému predstavi-
li a vytvorili pomocou klbka pavučinu. Keďže sa nám ju 
podarilo aj naspäť zmotať do klbka sľúbili sme si, že si 
budeme odteraz vždy pomáhať.
Potom sme sa zoznámili s rozprávkami, ktoré H. Ch. An-
dersen napísal. Prečítali sme si rozprávku Cisárove nové 
šaty a pozreli rozprávku Škaredé káčatko. Potom sme si 
vypracovali pracovný list k rozprávkam a vyfarbili maľo-
vanky. Každý správny čitateľ musí mať záložku do knihy, 
ktorú sme si na záver vyrobili.
Žiaci druhého ročníka si pozreli prezentáciu o živote a 
diele H. Ch. Andersena. Prečítali si rozprávku o Škaredom 
káčatku. Tiež si pozreli rozprávky O škaredom káčatku a 
Cisárove nové šaty. Potom sa hrali rôzne hry napr. hľa-
dali správny názov rozprávky, skladali správne literárne 

Večer s Andersenom v našej škole

názvy rozprávok z popletených písmen. Aby bolo deťom 
veselšie, naučili sa tancovať kačací tanec. Mali by ste vi-
dieť ako dobre im to išlo.
Deti si tiež vypracovali pracovné listy a vyfarbili krásne 
maľovanky z rozprávok H. Ch. Andersena. Aby im počas 
večera nevytrávilo, pani učiteľky im pripravili menšiu 
hostinu.
Žiaci tretieho a štvrtého ročníka mali podobné aktivity. 
Počas prezentácie sa oboznámili s dielom H. Ch. An-
dersena. Potom si prečítali rozprávku Dievčatko so zá-
palkami, Cisárove nové šaty, Malá morská víla. Tiež si 
vypracovali pracovné listy k rozprávkam. Keďže štvrtáci 
sú už lepší čitatelia, ich pracovné listy boli náročnejšie. 
Zamerali sa v nich na porovnávanie čítaných rozprávok, 
dopĺňanie textu a ilustráciu.
Žiakom sa páčila aj súťažná aktivita. Všetci boli rozdelení 
do skupín. Dostali názvy zvierat napr. pes, líška, medveď, 
lev. Deti museli na internete hľadať rozprávky, v ktorých 
dané zvieratá vystupujú.
Na záver si aj naši starší žiaci na prvom stupni pozreli 
rozprávku Škaredé káčatko.
Rozprávky dajú deťom veľa keď ich vidia a čítajú. Ale 
treba kúsok čarovného a máličko strašidelného aj zažiť. 
Preto sa deti na záver celého večera v úplnej tme len s 
baterkami prešli po celej budove školy.
Na záver treba povedať, že celý nultý ročník Večera s An-
dersenom bol naozaj vydarený a deti budú naň určite 
dlho spomínať. Za kopec aktivít a nápadov pre deti treba 
poďakovať pani učiteľkám: Mgr. Melišovej, Mgr. Ryčov- 
skej, Mgr. Bettákovej, Mgr. Suchej, Mgr. Fasurovej a Mgr. 
Hudákovej.
Tohtoročný večer s Andersenom dal veľa nielen deťom, 
ale aj nám dospelým. V bežnom živote sa každý z nás 
musí aspoň na malú chvíľu preniesť do sveta rozprávok 
plných dobra a kúziel.

Mgr. Iveta Ryčovská  Foto archív ZŠ

ČO  S A  U D I A LO  V  Š KO L Á C H
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OBČIANSKA NÁUKA TROCHU INAK
Vraj sa občianska náuka nemá brať ako vážny predmet. 
Vraj tam majú žiaci relaxovať a nie učiť sa a písať pre-                 
vierky. 
Občianska náuka je predmet, ktorý pomáha žiakom zís-
kať všeobecný prehľad o človeku ako osobnosti, či už in-
dividuálnej alebo ako súčasti nejakej skupiny, o rodine, 
o rodnom meste, o školskom systéme, o spoločnosti, 
o funkcii štátu, o zákonoch a právach, o ekonomike a o 
množstve iných tém, ktoré kladú základy pre spoločen-
ské bytie každého žiaka.
Je to predmet, z ktorého veľa študentov maturuje (len sa 
predmet na SŠ inak volá) a je podmienkou k prijatiu na 
určité vysoké školy. Aj preto tento predmet berieme váž-
ne. Niekedy si preveríme vedomosti previerkou, avšak 
väčšinou výuka prebieha zábavnou formou. Hodiny sú 
vedené formou dialógov a žiaci majú veľa priestoru na 
vyjadrenie svojich názorov a myšlienok. Tému, ktorá ich 
zaujme, môžu rozviesť a spestriť projektami alebo pre-
zentáciami. V každom ročníku máme i praktické hodiny 
priamo k preberanému učivu.
Napr. v siedmom ročníku sa preberajú spoločenské a so-
ciálne skupiny, vzťahy v nich, roly a pozície jednotlivca a 
pod. Diskutovali sme o tom, do akých skupín žiaci patria, 
čo ľudia v tých, ktorých skupinách majú spoločné, čo ich 
spája a ako sa skupiny od seba odlišujú. Tu prišla reč aj 
na uniformy, či už profesionálne (hasiči, lekári, predavač-
ky a pod.) alebo záujmové (poľovníci, futbalisti atď.), a 
tak sme sa dostali aj k školským uniformám. Na začiat-
ku väčšina žiakov odmietla myšlienku školskej uniformy. 
Avšak, keď videli a osobne si vyskúšali autentické školské 
uniformy z anglických škôl, názor zmenili a uniforma sa 
páčila takmer celým triedam. 
V ôsmom ročníku sa preberá funkcia štátu, formy vlády 
a právne vedomie, kde je zahrnuté občianske, rodinné 
a trestné právo. Súčasťou výuky je hra na súdny proces. 
Žiaci mali za úlohu odprezentovať – zahrať súdne pojed-
návanie. Na začiatku sa im do toho nechcelo, ale postup-

ne sa zapojili takmer všetci žiaci. Po ukážke ich súdnych 
procesov žiaci priznali, že je to zábavné a vyjadrili sa, že 
môžeme podobné aktivity robiť častejšie. (Súdnu sieň si 
pripravili sami).
U deviatakov je učivo zamerané na ekonomiku. Veľkú 
časť tvorí téma Podnik a podnikanie, preto som si pre 
nich pripravila skupinovú aktivitu, kde mali skupinky za 
úlohu založiť si fiktívnu firmu. Ich úlohou, okrem iného, 
bolo vybrať si predmet podnikania, vymyslieť názov fir-
my, urobiť logo, brožúru, cenník, webstránku, finančný 
plán a pod. a následne to odprezentovať pred triedou. 
Žiaci splnili úlohy perfektne a spoločne sme si užili finál- 
ne prezentácie a perfektne prepracované webstránky ich 
firiem. 
Praktické vyučovanie je zábavné, zaujímavé a na hodi-
nách OBN zohráva dôležitú úlohu. Napriek tomu nemô-
žeme zabúdať, že žiaci majú na hodinách nabrať nové 
vedomosti a schopnosti a tieto musia byť čas od času aj 
preverené. Mgr. Lenka Last   Foto archív ZŠ

Šaliansky Maťko Dňa 13. apríla 2022 sa uskutočnilo v 
príjemnom prostredí Centra voľné-
ho času  Stonožka v Senici okresné 
kolo recitačnej súťaže v prednese 
slovenskej povesti "Šaliansky Mať-
ko". V I. kategórii získala pekné  2. 
miesto Barborka Fialová z 2. C a 3. 
miesto získal Jakubko Holický z 2. 
B. Víťazom srdečne blahoželáme a 
želáme ešte veľa recitačných úspe-
chov. Žiakov pripravovali pani uči-
teľky Mgr. Soňa Gálová, Mgr. Lenka 
Suchá.                        Mgr. Soňa Gálová

Foto archív ZŠ
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V rámci osnov telesnej výchovy rea- 
lizujeme pre deti 2., 3. a 4. ročníka 
plavecký výcvik. Navštevuje ho 53 
žiakov. Dochádzku do plavárne 
v Senici nám zaisťuje objednaný 
autobus a dozor zabezpečujú tried-
ne pani učiteľky.                                                                                                                          
Skúsení plaveckí inštruktori učia 
deti plávať od úplných základov a 
tiež sa venujú zdokonaleniu ich, už 
naučených, plaveckých spôsobov. 

Plavecký výcvik žiakov zo ZŠ v Šaštíne-Strážach              

Naši žiaci a oceanárium
So slovom oceán sa určite stretol kaž- 
dý žiak. Avšak slovo oceanárium je 
pre  veľa detí neznáme. Oceanárium 
môže byť park morských cicavcov ale-
bo veľké akvárium. Takýto podmor-
ský svet môžeme navštíviť v zahraničí 
napr. Maďarsku, ale aj na Slovensku 
v Nitre. Aby naši žiaci nemuseli za 
touto super atrakciou cestovať ďale-
ko, prišla ona za nimi, do našej ško-
ly. Počas pol hodiny deti zažili kúzlo 

Pri výcvikoch uprednostňujú hravú 
formu výučby. Deti sa zaraďujú do 
skupín podľa ich výkonnosti a tiež 
veku. Akonáhle sa dieťa výrazne zlep-
ší, je možnosť preradiť ho do výko-
nnejšej skupiny.                                                                                                                                    
Základným cieľom plaveckého výcvi-
ku je vytvoriť pozitívny vzťah dieťaťa 
k plávaniu, ale aj k samotnému po-
bytu vo vode. Hlavné je naučiť ho 
nebáť sa vody. Plávaním sa podpo-

ruje aj rozvoj dieťaťa. Podporuje 
sa v ňom fyzická, ale aj psychická 
otužilosť a schopnosť plynule sa 
začleniť do kolektívu. Tiež veľkým 
prínosom plaveckého výcviku je, 
že sa deti učia trpezlivosti a vytr-
valosti. Úlohou základného plavec-
kého výcviku, ktorý je určený pre 
deti školského veku, je naučiť ich 
aspoň jednému spôsobu plávania.                                                                                                                             
Plavecký výcvik býva zakončený 
rôznymi súťažami. Na konci kurzu 
každé dieťa získa mokré vysvedče-
nie. Jana Jochová

Projekt Kozmix LAB – 2. B a 3. B       
Žiaci 2. B a 3. B sa zapojili do projektu Kozmix Lab, v rámci 
ktorého realizujú raz do týždňa interaktívne vzdelávacie 
aktivity založené na projektovom vyučovaní. 
Projekty Kozmix Lab sú zamerané na rozvoj zručností 
21. storočia s dôrazom na tvorivé myslenie, spoluprácu, 
organizáciu práce a plánovanie, manažment učenia sa 
a riešenie problémov. Majú medzipredmetový charakter, 
čiže jednotlivými aktivitami si žiaci rozširujú a využívajú 
vedomosti z viacerých predmetov. 
Projekt 2. B má názov Štyri ročné obdobia. Žiaci sú roz-
delení do štyroch tímov, pričom každý tím stvárňuje jed-
no ročné obdobie. Priebežne pracujú s informačnými 
zdrojmi, zhromažďujú rôzne fakty a postupne realizujú 
ich zmysluplnú analýzu a syntézu. Preskúmavajú zvyky 

v rodine a vo svojom regióne, pričom sa zameriavajú na 
sviatky, tradície a výročia počas jednotlivých ročných ob-
dobí. Výstupom projektu bude kalendár reflektujúci regio-                                                                                                              
nálne sviatky a zvyky počas roka. V závere svoju prácu od-
prezentujú. 
Projekt 3. B má názov Detstvo starých rodičov, v rámci kto-
rého žiaci zisťujú informácie od starých rodičov, napríklad 
s čím sa hrali, ako trávili voľný čas, čo ich bavilo, čo nemali 
radi. Prostredníctvom videí, ktoré sú súčasťou projektu, 
žiaci vedia ako postupovať v jednotlivých fázach projektu. 
Výsledkom práce žiakov bude knižka alebo brožúrka za-
chytávajúca detstvo ich starých rodičov. Tento projekt má 
i medzigeneračný charakter a žiakov veľmi baví. 

Učiteľky Lenka Suchá 2. B, Ľudmila Hudáková 3. B
Foto archív ZŠ

morského života priamo nad svoji-
mi hlavami. Pritom si pozreli príbeh 
o rybkách, ktoré sa snažili zachrániť 
oceán pred znečistením od ropných 
tankerov. Návšteva oceanária v našej 
škole bola pre deti nielen zábavná, 
ale aj poučná. Oceány sú pre život  
potrebné, a tak ako lesy, parky, tak aj 
voda sa musí pred znečistením chrá-
niť. Aby mali deti pamiatku na túto 
nezvyklú morskú návštevu, dostanú 
aj pár krásnych fotografií. Mgr. Iveta Ryčovská Foto archív ZŠ
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bola pre deti pripravená skákacia 
atrakcia „Sparťanská dráha“ a tram-
polína Odraz to. „Druhostupniari“ 
sa stretli na besede s Radoslavom 
Malenovským, Lindou Horákovou, 
Pavlou Skokánkovou a Ninkou Velic-
kou, ktorí im porozprávali o význa-
me športu v ich životoch. Súčasťou 
tohto športového dopoludnia boli aj 
bežecké preteky všetkých vekových 
kategórií. Tých skôr narodených 
sme do behu nenútili, ale zato pod 
altánkom si mohli nechať zmerať 
krvný tlak a dozvedieť sa niečo o lie-
čivých bylinkách, ochutnať sirupy či 
pozrieť si postupy prípravy liečivých 
tinktúr. 
Samotná príroda môže byť pre mno-
hých z nás liekom. Včelár Andrej Bar-
tal nás  na Lesnom workshope po-
učil ako nám včielky môžu pomôcť. 
Deti v dopoludňajších hodinách pri-
šli zo školy do záhrady pri CVČ, aby 
spoznali lesné dreviny našich lesov, 
videli vývinové štádiá rôznych dru-
hov hmyzu, modelovali a tvorili so 
šiškami. Poľovník Vlado Fiala nám 

Centrum voľného času Beťárik má 
svoje prírodovedné oddelenie, pod 
ktorým boli v mesiacoch apríl a máj 
zorganizované už viaceré podujatia. 
Spomeniem len niektoré, napr. Deň 
Zeme, kedy sme spolupracovali aj 
s lesníkmi. Deti z materskej školy 
prišli do rekreačnej oblasti Gazárka, 
kde mali lesní pedagógovia prip-                                                      
ravené zaujímavé aktivity o lese, 
zvieratkách a tiež si vyskúšali ako 
poznajú les po hmate. So školákmi 
sme sa vydali po náučnom chodníku 
a tiež nás čakali zaujímavé aktivity 
zamerané na ochranu lesa a jeho 
poznávanie. V máji pribudlo ďalšie 
pekné podujatie zamerané na po-
hyb a zdravie s názvom „Deň zdravia 
a pohybu v meste“. Dva roky sa ne-
konalo a tento rok to bol už 6. ročník. 
Tradične sme začali pre Bazilikou 
Sedembolestnej Panny Márie, kde 
„Míľu pre zdravie“ odštartoval páter 
Martin. Prišli deti zo základnej ško-
ly, materskej školy, špeciálnej zák-                 
ladnej školy a Jednota dôchodcov 
Šaštín-Stráže. Na ihrisku oratória 

Prírodovedné oddelenie CVČ a jeho aktivity

zapožičal svoje trofeje a deti sa uči-
li spoznávať podľa parožia či rohov 
druhy zvierat. Stopy zvierat boli tiež 
súčasťou workshopu. 
Environmentálna výchova, rozvíja-
nie vzťahu k prírode, naše zdravie 
a mnohé ďalšie súťaže a aktivity pre 
deti aj dospelých z tejto oblasti sú 
predmetom prírodovedného odde-
lenia CVČ Beťárik. 

Vedúca oddelenia 
Mgr. Hana Komorná

Foto archív CVČ Beťárik

Jarné prázdniny s Beťárikom a Marec - mesiac knihy
Počas troch marcových dní v rámci jarných 
prázdnin  sme  s deťmi navštívili Bradlo, poz- 
reli sme si Múzeum M. R. Štefánika v Košaris-
kách, vyskúšali sme si ručnú výrobu papiera 
v Papierničke Petrus v Prietrži. Druhý deň 
športovali v telocvični, vyrobili si rôzne darče-
ky. Tretí deň si zaplávali  na plavárni v Senici 
a poskákali v Jump Parku na trampolínach.  
Po trojdňovej aktivite plnej výletov, športu 
a tvorenia sa v marci začína aj Marec - mesiac 
knihy, ktorý organizujeme v spolupráci s mes- 
tskou knižnicou. Deti z MŠ a ZŠ prichádzali 
do knižnice v doobedňajších hodinách. Niek-
torí tu boli prvý raz, iní v sprievode rodičov už 
mestskú knižnicu navštívili. Dozvedeli sa dôle-
žité informácie  o knihách, vypočuli si rozpráv-
ky, ktoré sme si aj spoločne zahrali. Dostali 
záložky na vyfarbenie, ktoré si aj vyfarbovali 
a pozreli si knižné novinky. Starší žiaci 3. a 4. 
ročníka mali možnosť vypočuť si zaujímavé 
rozprávanie od bývalej knihovníčky mestskej 
knižnice pani Elenky Ovečkovej.                   

Eva Buchtová       Foto archív CVČ Beťárik
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BEH 17.00 hod.  Ženy                                      
• Lucia Hájková                                        
• Zuzana Planková                                  
• Zdenka Danielová                                

BEH 17.00 hod. Muži                                     
• Peter Kolínek                                         
• Juraj Cintula                                            
• Róbert Lavicska     

BEH  19.30 hod.  Ženy
1. Katarína Taššová
2. Ivana Rosmenteniuc
3. Vladimíra Vajdová

BEH 19.30 hod. Muži
1. Milan Kotvan
2. Ján Bajan
3. Roman Brečka                                 

Juniorky 17.00 hod.
• Petronela Vaculová

Juniorky 19.30 hod.
1. Adriana Gazárková 

 Mgr. Hana Komorná
           riaditeľka CVČ Beťárik

Foto archív CVČ Beťárik

Dňa 9. júna 2022 sa v Senici konalo 
páskovanie v karate pod vedením 
MUDr. Martina Čulena (9Dan) a p. 
Jaroslava Rehuša (5Dan) a vyšlo to. 
Martin Bajtek technický stupeň 8kyu, 
Teodor Bérec tech. stupeň 7kyu.   
Na “cévečkárskych“  karatistov som 
veľmi hrdá. Udržať karate v našom 
meste aspoň vďaka CVČ Beťárik je 
pre mňa dosť dôležité. Tak, ak sa nič 
nestane, a CVČ Beťárik bude otvá-
rať v nasledujúcom školskom roku 
krúžok karate, teším na všetky deti, 

Deň detí je tradične 1. júna, no my 
sme deťom tento rok venovali dni 
hneď tri. Záhrada CVČ sa zmenila 
na indiánsku osadu a vychováva-
teľky na indiánky. Postupne k nám 
prichádzali tí najmenší - škôlkari, 
aby spoznali život indiánov. Vyrobili 
si indiánske čelenky, strieľali z pra-
ku, jazdili na koňoch a zdolávali rôz-
ne prekážky na ceste za pokladom, 
ktorý ukryl náčelník kmeňa. Na tretí 
deň sa indiáni vybrali hľadal lepšie 
loviská na Gazárku. Založili si oheň, 
postavili típí a čakali na návštevu 
detí zo špeciálnej základnej školy 
a starších škôlkarov. Dokonca do no-
vej indiánskej osady zavítali aj deti 
zo Základnej školy Čáry, ktoré sa tiež 
zapojili do nášho programu. V po-
obedňajších hodinách doplával na 
loďke aj samotný náčelník kmeňa. 
Do osady priniesol luky a šípy, to-
mahawky, ktoré si deti aj vyskúšali. 

Prvý aprílový deň sa zorganizovalo 
krásne charitatívne podujatie PRVO-
APRÍLOVÝ ULETENÝ BEH. Nepodari-
lo by sa  to bez spolupráce organi-
zátorov: CVČ BEŤÁRIK, BEHÁ CELÉ 
ZÁHORIE, PRIMITIF. 
Naozaj išlo o uletený beh, nakoľko 
zima nepovedala svoje posledné 
slovo a dokonca nám aj miestami 
snežilo a fúkal vietor. Išlo o terénny 
beh vo vzdialenosti 7 km. Súťažilo 
sa v kategóriách Muži, Ženy a Ju-          
niorky.  Súťažiaci si mohli vybrať čas 
behu. Jeden bol denný beh o 17.00 
hod. a druhý bol nočný so štartom 
o 19.30 hod. Všetci bežci prekona-
li sami seba a úspešne dobehli do 
cieľa. Okrem dobrého pocitu zo svoj-
ho výkonu prispeli do zbierky pre 
rodinu Madákovú a boli odmenení 
medailou. 

Deň detí

Karate v CVČ Beťárik

PRVOAPRÍLOVÝ  ULETENÝ  BEH

Č I N N O S Ť  O R G A N I Z Á C I Í

Mgr. Hana Komorná
           riaditeľka CVČ Beťárik

Foto archív CVČ Beťárik

Touto cestou sa chceme veľmi pek-
ne poďakovať všetkým sponzorom, 
vďaka ktorým sa nám podarilo 
odmeniť najlepších bežcov, ale aj 
zorganizovať celé podujatie. 
Vďaka tomu behu a štedrým spon-
zorom sa vyzbierala úžasná suma 1 
525 €, ktorá poputuje rodinke Madá-
kových.
Všetkým organizátorom, sponzorom 
a účastníkom patrí veľké ĎAKUJEME!

ktoré majú záujem o tento šport.

  Zdenka Tomišová „2-Kyu“
       externá trénerka CVČ Beťárik

Foto archív CVČ Beťárik
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Pred týmto pekným dňom, ktorý je 
venovaný všetkým mamičkám, sme 
zavítali do Špeciálnej základnej ško-
ly v Šaštíne, aby si deti uctili svoje 
mamičky ručne vyrobeným malým 
darčekom. Boli to srdiečka vyrobené 
zmizíkovou technikou. Práca im išla 
od ruky, niektorí stihli vyrobiť aj dve. 
Dúfame, že srdiečka im spríjemnili 
ich sviatok.
V tomto sviatočnom čase  sme nav- 
štívili aj zariadenie pre seniorov s na-
šimi najmenšími tanečníčkami z prí-
pravky a zatancovali im tri tančeky. 
Seniorom sa ich vystúpenie páčilo, 
čo odmenili potleskom a úsmevom 
na tvárach. 
Tiež svoje prvé vystúpenie predviedli 
naše dievčatká z Baletnej prípravky, 
tentokrát v základnej organizácii Jed-
noty dôchodcov Slovenska v našom 
meste.  Svoju choreografiu predvied-
li pod vedením Lenky Snížkovej.
Naše mamičky a babičky sú pre nás 
každodennou inšpiráciou, preto je 
tento sviatok ideálny na to, aby sme 
si pripomenuli, čo všetko pre nás ro-
bia a aspoň takýmto spôsobom sa 
im poďakovali.

     Eva Buchtová  CVČ  Beťárik
Foto archív CVČ Beťárik 

Deň matiek

Č I N N O S Ť  O R G A N I Z Á C I Í

Šaštín, mesto s trhovým právom, kedysi zvaný 
aj Maria Schossberg a Sasvar,
leží neďaleko moravských hraníc.
V spomienke je všetko prítomnosťou.
Pútnické miesto s krásnym kostolom (gaštany
rastú pred vchodom), s kláštorom saleziánov,
krámiky plné ružencov, svätých, púťových
suvenírov, cukroviniek,
vo sviatočné, jarmočné dni, štyrikrát do roka
veľký jarmok, námestie vyasfaltované,
poznám ho ešte bez asfaltu, bubeník
búšil do plechového bubna a vykrikoval
nahlas noviny a zvesti z roku 1934, bolo to
skôr než sa Šaštín zmenil na dym, určite pred
júnom 1942.
Vtedy Šaštín onemel ako ryba, nevyriekol slova
• Hlavnou ulicou smer kláštor, doľava pri dome
Dr. Novomeského, pred ním smútočná vŕba,
keď prichádzate od námestia, stával tam dom 
starkých, mama, otec, sestra sú práve u nich,
vlečú sa s batožinou, bez nej až na stanicu pešo?
Môžu sa naposledy obzrieť, uvidieť okrovú
omietku domu? (Dnes ho sotva spoznáš.)
Skôr mestečko, vlastne bezútešné miesto.
Nedýchateľný vzduch, nič, iba dym.
Niet si čo pozrieť. S kým sa porozprávať. Niet
o čom písať.

Pohľadnica: Šaštín, jeseň v plameňoch 
/ Tuvia Rübner  

Tuvia Rübner vydal básnické zbierky v hebrejčine i v nemčine. Zbierku básní 
Pamäť popola preložil z nemčiny Milan Richter. Báseň Pohľadnica: Šaštín, je-
seň v plameňoch, predniesol Milan Richter na spomienkovom stretnutí „Ne-
zabudnutí susedia“   09. 09. 2021 v synagóge v Šaštíne.
Tuvia Rübner je jeden z najvýznamnejších izraelských básnikov súčasnosti. 
Pochádza z bratislavskej židovskej rodiny. Ako jediný z rozvetveného rodu 
prežil holokaust: v apríli 1941 ho rodičia Móric (57 r.) a Elizabeta (rod. Grün-
wald 43 r.) Rübner poslali posledným utečeneckým transportom do Palestíny, 
dnešného Izraela. Rodičia a sestra Alica (13 r.) sa museli z Bratislavy vysťaho-
vať. Presťahovali sa za starými rodičmi Samuel a Friederika (rod. Ehrenreich) 
Grünwald do Šaštína a ukrývali sa tu. Na prelome mája a júna ich zadržali, 
väznili v Žiline a deportovali 16. júna 1942 transportom č. 46 do Osvienčimu, 
kde boli hneď po príchode zavraždení v plynovej komore.  
Z dostupných informácií – Zápisníc obecného zastupiteľstva vieme, že Sa-
muel Grünwald bol v rokoch  1923 – 1931 aktívnym členom zastupiteľstva. 
O niekoľko rokov už bolo všetko inak...
Vtedy Šaštín onemel ako ryba ...       
                                                                     dúfam, že naposledy ...

Spracovala: Silvia Suchá
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Krásny slnečný deň, veľa dobrých 
ľudí, dobrá nálada, humor a smiech - 
vtip strieda nový vtip. Stretli sme sa, 
ako vždy, na parkovisku Gazárka a 

Máte chuť vyvetrať si hlavu a ísť na 
príjemnú prechádzku lesom? Záho-
rie ponúka množstvo krásnych lo-
kalít kam sa môžete vybrať. Jednou 
z nich je aj lokalita Bulkovec  s tromi 
čarovnými vodnými plochami, ktorá 
sa nachádza medzi Borským Miku-
lášom a Šajdíkovými Humencami. 
Zaručene tu nestretnete davy ľudí, a 
tak sa počas turistiky z plných pľúc 
môžete nadýchať čerstvého vzdu-
chu.
Bulkovec je sústava troch menších 
vodných plôch označených ako Bul-
kovec 1, 2 a 3. Ide o rybársky revír s 

Výlet k chate Lásek hneď sme si dohodli zastávky – prvá 
pri kaplnke Panny Márie, druhá na 
rázcestí pri kríži a tretia už pri cha-
te Lásek.  Viete vôbec aká história 
sa viaže k chate Lásek?! Bola jedna 
mladá pekná čiernovlasá dievčina, 
dcéra horára, do ktorej sa zaľúbil syn 
bohatého roľníka - švárny to mláde-
nec. No ich láske nebolo dopriate, 
pretože dievčina bola chudobná a 
na grunt ju mládenec nemohol pri-
viesť. Oženili ho s bohatou, síce pek-
nou dievčinou, ktorú ale on neľúbil. 
Horárova dcéra odišla do služby, keď 
sa vrátila domov zo sveta - bola v 
Amerike - stretli sa znovu. On už bol 
ale vdovec. Teraz už sa mohli znovu 
stretnúť - mládenec - už vdovec odi-
šiel z gruntu a prišiel bývať na horá-

Záhradkár 2022 – 26. ročník najväčšieho záhradkárske-
ho veľtrhu na Slovensku sa znovu pod 2 rokoch vracia 
späť na výstavisko Expocenter Trenčín, ktorý je venova-
ný pocte prof. Ivana Hričovského k jeho jubileu 90 rokov. 
V sobotu 23. 04. 2022 sme išli i my z JDS Šaštín-Stráže na 
tento 26. veľtrh, ktorý je spoločný, a to: Záhradkár, včelár 
a drevodomy.
Teraz niečo o meste Trenčín a o Trenčianskom hrade: 
Trenčín je jedno z najstarších slovenských miest a 8 v 
poradí podľa počtu obyvateľov. V meste majú dlhoročnú 
tradíciu výstavy a veľtrhy a mesto je známe ako mesto 
módy. Cez mesto preteká rieka Váh, od Šaštína je vzdia-
lené 96 km. V meste sa nachádza hrad, ktorého najzná-
mejším majiteľom bol Matúš Čák Trenčiansky. Zaujímavá 
je mestská brána, kde sa nachádza erb a jeden z nápisov 
na bráne znie: „AK BOH NESTRÁŽI MESTO, DARMO BUDE 
BDIEŤ TEN, KTO HO STRÁŽI“.

Výstava kvetov Trenčín

Bol to úžasný deň – plný slnka a príjemných ľudí. Veru 
nebolo takého, ktorý by si domov nepriniesol kvetinku, 
stromček či bylinku. Krásne počasie, úžasný pán šofér, ši-
kovná vedúca zájazdu Vierka, milí ľudia, príjemne stráve-
ný deň medzi kvetmi, stromčekmi, medom, medovinou 
a rôznymi záhradnými pomocníkmi.

reň k svojej dávnej láske.
Ich láska bola požehnaná a od tej 
chvíle sa horáreň nazýva Lásek.
Pekný príbeh - čo poviete ?

Bulkovec nás očaril chovom kaprových rýb a nájdete ho 
v peknom borovicovom lese, ktorým 
je táto oblasť známa. Prvý pokus o 
návštevu nám nevyšiel - pršalo, a tak 
sme sa vybrali netradične v ponde-
lok 16. 05. 2022 z námestia v Šaš- 
tíne-Strážach. Bicykle pripravené, 
vestu mal každý, prilbu iba niektorí. 
Krásny výlet sa podaril - Bulkovec 
nás očaril - úžasné prostredie, výni-
moční ľudia a hlavne dobrá nálada, 
ktorá sa niesla celým výletom.
Zase sme urobili niečo pre svoje 
zdravie - príďte aj vy medzi nás - ne-
váhajte, určite sa budete cítiť medzi 
nami super. Foto: Milan Dostál



27www.mestosastinstraze.sk

ZO ŽIVOTA JEDNOTY DÔCHODCOV

Vážené dámy, mamičky, staré mamy, 
babičky - nebýva v živote človeka veľa 
chvíľ, v ktorých cítiť v srdci radosť, 
vznešenosť a veľkosť zároveň. Dru-
há májová nedeľa je takýmto dňom, 
ktorý je venovaný oslave matky. Deň 
matiek je príležitosť poďakovať sa 
Vám ženám - matkám za nekonečnú 
trpezlivosť, obetavosť, lásku, nehu a 
starostlivosť, ktorou zahŕňate svoje 
deti a obdarúvate svojich blízkych. Zo 
srdca Vám želám veľa zdravia, spo-
kojnosti, lásky a radosti do ďalších 
rokov Vášho života, aby ste mali vždy 
úsmev na tvári a tešili sa nielen zo 
svojich osobných úspechov, ale aj z 
úspechov Vašich detí, vnúčat a prav-
núčat!

Mali sme krásny deň – konečne 
sme sa mohli stretnúť, poroz-
právať čo je nové, ako sa máme 
….. Bola to úžasná chvíľa pre nás 
všetkých korunovaná návštevou 
vzácnych hostí, odmenou našim 
členom znakom II. stupňa JDS za 
ich činnosť pre našich dôchod-
cov. Bolo nám úžasne, veď sa poz-                                                                                   
rite, dýcha nám dobrá nálada z 
každej jednej fotografie. Naše 
veľké ďakujem patrí pani riadi-
teľke, pani učiteľke zo Základnej 
umeleckej školy Janky Kocianovej 
v Šaštíne-Strážach. Veľký ohlas 
mala skupina, ktorá tancovala na 
pesničky Kandráčovcov.

Deň matiek v klube JDS

Výročná členská schôdza

- príhovor predsedníčky JDS.
Teraz mi prosím dovoľte poďakovať 
riaditeľkám a učiteľkám z Materskej 
školy v Šaštíne-Strážach a Centra 
voľného času v Šaštíne-Strážach a 
zároveň im srdečne gratulujem k tak 
šikovným deťom, boli úžasné, milé, 
krásne tancovali, výborne a ladne sa 
pohybovali baletky - mali sme až slzy 
v očiach. Ďakujeme Vám zo srdca!
Tiež musím poďakovať našim hos-
ťom a to: pánovi primátorovi mesta 
Mgr. Jaroslavovi Suchánkovi i jeho 
krajšej polovičke - za krásne ruže i 
bozky a tiež super zákusok, poslan-
kyniam Ing. Renátke Meďňanskej 
a  Mgr. Kristínke Pöstényi, kultúrnej 
pracovníčke mesta Zdenke Tomišo-

vej a kontrolórovi mesta Ing. Moša-
ťovi za krásne, sladké i voňavé darče-
ky pre naše dôchodkyne.
Ďakujeme Vám a sme radi, že ste pri-
šli medzi nás.
Poďakovanie patrí aj nášmu výbor-
nému súboru SENIOR, bez ktorého 
by nebola taká super atmosféra.
               

Šípky sú hra, pri ktorej sa hádžu malé 
šípky na terč, umiestnený na stene. V 
každom kole sa hádže tromi šípkami, 
pričom po hodení tretej sa počíta jed-
no kolo - round. Kolá sa opakujú, až 
kým niektorý z hráčov nesplní pod- 
mienky hry a nevyhrá. Výhre sa ho-
vorí leg, celý zápas môže pozostávať 
z niekoľkých legov alebo aj setov. Je-
den set pozostáva z niekoľkých legov.
Terče sa vyrábajú buď zo sisalu (pre 
klasické šípky) alebo z plastov (pre 
elektronické šípky). Veľa plastových 
terčov je vybavených elektronikou, 
na ktorej sa dá nastaviť druh hry, 
celkové skóre a pod. Sú rôzne typy 
hier, my sme dnes založili novú súťaž 
- vlastne nový prvý turnaj v šípkach. 
Aj keď sme túto hru niektorí vôbec 

Turnaj v šípkach

nepoznali, pod vedením pána Ľu-
bomíra Kovaniča sme ju niektorí len 
čiastočne, iní celkom, so záujmom 
hrali. Poznáme víťazov, ktorí obdržali 
za odmenu medailu zlatú, striebornú 
i bronzovú. Ale vlastne sme vyhrali 
všetci, pretože sme sa stretli v krásny 
júlový deň a spoločne sme si ho užili. 
Na záver sme opekali špekačky, sla-
ninku i klobásu. Určite sa stretneme 
zase - už teraz sa tešíme.

Viedeň je hlavné a najväčšie mesto Rakúska ležiace na rie-
ke Dunaj. Má takmer 1,9 mil. obyvateľov a metropolitná 
oblasť, ktorú vytvára s viac ako 2,8 miliónmi obyvateľov 
predstavuje približne tretinu celej rakúskej populácie. Je 
politickým, priemyselným, hospodárskym a kultúrnym 
centrom štátu. Ak vo Viedni nenavštívite Stephansdom, 
akoby ste v nej ani neboli. Túto monumentálnu gotickú 
katedrálu nájdete v srdci mesta na námestí Stephan-
platz. Náš výlet sa vydaril, počasie bolo super, síce chvíľa-
mi pršalo, ale bolo to len také malé osvieženie po horú-
cich letných dňoch. Výlet prvýkrát loďou, možno všetko 
nebolo podľa predstáv niektorých dám, ale väčšina si 
výlet užila a samozrejme sme si pochutnali na „Vídeň – 

Výlet do hlavného mesta Rakúska – Viedne

šnicle“. Super bola naša sprievodkyňa Viedňou Ing. Jana 
Gregor - jej vedomosti boli úžasné.      Foto: Alojz Búzek
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Spomienka na prvého predsedu SNR
Dňa 19. 03. 2022 sme sa my členovia JDS Šaštín-Stráže 
zúčastnili v Hlbokom pietnej spomienky na nášho ná-
rodovca a prvého predsedu Slovenskej národnej rady, 
spisovateľa, novinára, politika, evanjelického kňaza Jozef 
Miloslava Hurbana pri príležitosti 205. výročia od jeho 
narodenia. Bol spoluzakladateľom SNR, Matice sloven- 
skej, časopisu Slovenské pohľady a autor životopisu Ľu-
dovíta Štúra. Náš spevácky súbor Senior prispel svojimi 
piesňami na oslavu tohto nášho velikána.

Na Gazárke v Šaštíne-Strážach sa stretli predsedovia Jed-
noty dôchodcov okresu Senica pod vedením okresnej 
predsedníčky pani Márii Jamriškovej. V príjemnej atmos- 
fére sme riešili bežné i vážne problémy našich členov. 
Tiež sme obdržali presné dátumy na akcie, ktoré poriada 
okresná organizácia ako napr. "babička roka, športové hry 
dôchodcov, prehliadka speváckych súborov pri JDS, reha-
bilitačné pobyty a samozrejme petíciu.“ Všetky starosti 
odišli s príchodom našej speváckej skupiny Senior - ihneď 
sa začalo spievať i tancovať. Krásny deň plný spomienok, 
dobrej nálady a príjemných ľudí.

Stretnutie JDS

Mária Vizváryová, predseda JDS    Foto archív JDS

Jednota – spomínate si? OBCHODNÝ DOM JEDNOTA ŠAŠTÍN-STRÁŽE
Predaj priemyselného tovaru - textil, konfekcia, obuv, 
široký sortiment potravinárskych výrobkov, kultúrny 
predaj, občerstvenie a bohatý výber cukrárenských vý-
robkov v cukrárni.

REŠTAURÁCIA JEDNIČKA ŠAŠTÍN-STRÁŽE
Ponúka široký sortiment jedál, špeciality i osviežujúce 
nápoje. Vhodné prostredie pre svadobné hostiny, osla-
vy životných jubileí a iné spoločenské podujatia.

POHOSTINSTVO BAGROVISKO V ŠAŠTÍNE
Poskytuje návštevníkom sezónny predaj od mája do 
septembra pri prírodnom kúpalisku. Ponúka široký 
sortiment jedál, nápojov a hojný výber nealkoholic-
kých nápojov v predajných stánkoch.
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Vedeli ste, že...

H I STO R I C K É  O K I E N KO

• Obnovený kríž v časti 
mesta Stráže
Obyvatelia 36 rodín z ulíc 
Domky a Vŕšky sa dohodli 
na obnovení kríža, ktorý 
sa mnohé roky nachádza 
v ich blízkosti. Spoločne sa 
vyzbierali na materiál po-
trebný k jeho oprave.
Realizátormi opravy boli 
Ľubomír Kralovič, Ľubo-
mír Bakič a Peter Daniel.

 • sa v Šaštíne vyrábala -
Bylinná šaštínska horká 
– výrobok fa. bratia Kom-
jati ochr. známka Senica 
na fľaške vyobrazená Ba-
zilika s horeuvedeným ná-
pisom.
(fľaša súkromný archív).

Mária Vizváryová, predseda JDS    Foto archív JDS

Opravený kríž bol posvä-
tený 06. 05. 2022 kňazom 
Jozefom Markovičom.

• 
Pôvodný nápis nad vcho-
dom do Baziliky mal byť:
ITE IN DOMUM, MATRIS 
VESTRAE, FACIAT VOBIS-
CUM DOMINUS
MISERICORDIAM SUAM

Poďte do domu matky, 
vašej matky, ktorá vám 
u Boha vyprosí milosr-
denstvo

Pre krátkosť času zostal 
štít prázdny a nápis dali 
zhotoviť len na slávobrá-
nu, ale sa nezachoval.

Neskôr na štít dali iný ná-
pis: MATER DOLOROSA, 
CONSOLARE NOS PECCA-
TORES IN TE SPERANTES.

Matka bolestná, poteš 
nás hriešnikov, v teba 
dúfajúcich.
 

• Prvý hrob na cintoríne 
v Šaštíne je z roku 1773.

O ďalšom zaujímavom ná-
hrobníku sa dozvedáme 
z listu Krajského ústavu 
štátnej pamiatkovej sta-
rostlivosti a ochrany príro-
dy Bratislava z roku 1991. 
Z listu sa podarilo zistiť   zau-                                                                      
jímavú informáciu, a to, 
že pieskovcový náhrobník 
L. Schmalhofera je z roku 
1797 v slohu doznievajú-
ceho baroka. Podstavec 
na kríž, tvoriaci vlastný 
korpus náhrobníka, bol pô-                                                              
vodne nositeľom oválnej 
nápisovej tabule s me-
nom zosnulého. Náhrob-
ník predstavuje hodnot-
nú umelecko-remeselnú  
kamenosochársku prácu 
v klasicistickom slohu.

Podstavec sa nezachoval 
(foto r. 1991)              

Náhrobník z r. 1797, foto 
máj 2022     

• Na cintoríne v Strážach 
sa nachádza posledný dre- 
vený kríž, ktorý má 100 
rokov. Rodina sa oň pravi-
delne stará.

Autor a foto: Silvia Suchá
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Nedávno objavené zápisky vojaka z 1. sv. vojny z nášho mesta 
Štefana Litomerického    
Hrôzy 1. sv. vojny sa dotkli mnohých ľudí. Spoznajte živý 
dôkaz o hrôze, ktorú prežil náš rodák Štefan Litomerický, 
vojak rakúsko-uhorskej armády.
Z detstva rovno do prvej svetovej vojny. Vojaka rakúsko
-uhorskej armády Štefana Litomerického odviedli na ta-
liansky front v roku 1917. Ako sedemnásťročný tínedžer 
bojoval v bitke na Piave.
Štefan pochádzal z päťčlennej rodiny zo Stráží nad Myja-
vou. V Senici sa vyučil za murára a skôr ako postavil prvý 
dom, povolali ho na odvod.       
Narukoval som v máji 1917 nemal som ani osemnásť 
rokov. 17. mája sme odchádzali na taliansky front a spo-
lu s nami sa vracali aj starší vojaci vyliečení zo zranení. 
„Ich oči sa topili v hrôze, lebo vedeli, čo ich tam čaká, my 
sme išli s plačom za nimi. Bol to hrozný sprievod“, píše 
v zápiskoch o najťažších chvíľach svojho života. V polovici 
roku 1917 to už s rakúsko-uhorskou monarchiou vyzeralo 
biedne. Napriek tomu nás hnali k vojenskej prísahe ako 
dobytok. Prisahali sme Karolovi IV., cisárovi rakúskemu 
a kráľovi uhorskému, že ho nikdy neopustíme a budeme 
zaňho bojovať do poslednej kvapky krvi: na suchu, vo 
vode aj vo vzduchu. Na stanici nás už čakali tzv. svinské 
vagóny a do každého natlačili až 46 mužov. Ani po prícho-
de na miesto nás nečakalo nič dobré. Slúžili sme s Ma-
ďarmi a Rumunmi v 17. divízii pešieho miešaného vojska. 
Nič sme im nerozumeli. Používali nás na miestach, kde 
hrozilo najväčšie nebezpečenstvo. V takej chvíli som za-
čal vnímať zmysel prísahy: vojak aj oficier musí za kráľa 
na bojisku padnúť rovnako. Čoskoro sme však zistili, že 
dôstojník padol v boji len výnimočne, keď ho náhodou za-
siahla zblúdená nepriateľská guľka. Väčšinou boli zalezení 
v zákopoch, kde mali fľašky naplnené dobrým koňakom 
alebo slivovicou. Omnoho horšie na tom boli radoví vo-
jaci. „S hovädami tak nezaobchádzali ako s nami! Vraveli, 
že hovädá stoja peniaze a my sme len vojnový materiál 
zadarmo. Krava dostala žrať, ale my nie. Niekedy za nami 
poľné kuchyne nedorazili aj tri dni. Predstavte si chlapov, 
ktorí tri dni nejedia! Mali sme síce rezervné konzervy, len-
že na ich jedenie sme museli dostať rozkaz. Boh chráň 
toho, kto ich zjedol skôr! Veľmi sa prehrešil voči zákonu, 
za čo ho priviazali k stromu alebo k plotu rukami dozadu. 
Po nejakom čase bol potrestaný vojak až čierny, lebo celé 

jeho telo viselo na rukách. 
Zeme sa dotýkal iba špič-
kami nôh. Priepasť medzi 
nami a dôstojníkmi sa stá-
le prehlbovala. Oni si vy-
várali, maškrtné múčniky 
piekli a tie najlepšie trunky 
pili, a... na druhej strane 
mužstvo, ktoré umieralo 
hladom. Kŕmili nás cuk-
rovou repou a tekvicami. 
Šupky zo zemiakov, mrkva, 
kapusta, kel a repa dostali pomenovanie durgemisa.
„V roku 1918 prišla vytúžená doba a naši uvedomelí ľu-
dia, generál Štefánik, tatíček Masaryk a Edvard Beneš, 
budovali propagandu za vznik Československého štátu. 
Okamžite sme spoznali, aké neobyčajné nervy dostávajú 
oficieri rakúsko-maďarskej tyranie. V apríli 1918 Štefánik 
uzavrel dohodu o vzniku československých légií v Talian-
sku a podieľal sa na ich vzniku.“ Celý čas sme sa tešili, 
kedy konečne udrie hodina pokoja a vrátime sa domov. 
Boh urobil zázrak a vojna sa skončila. Dňa 28. 10. 1918 
vznikla demokratická Československá republika. Starí ge-
neráli im viac nemali právo porúčať.
Štefan Litomerický sa po vojne vrátil do Stráží nad Myja-
vou, kde sa oženil s Alžbetou. Mali spolu tri deti – dcéry 
Annu a Teréziu  a syna Štefana. Pracoval ako murársky 
odborník a cestársky majster. Na Záhorí postavil veľa do-
mov aj ciest. Cesta sa mu napokon stala osudnou a ukon-
čila jeho život. Mal päťdesiatštyri rokov, keď v roku 1953 
tragicky zahynul po náraze  motorky do konského povo-
zu. Spolu s manželkou v skromnosti a čestnosti vychova-
li tri deti, na ktoré boli právom hrdí. Jeho mladšia dcéra 
Terézia sa stala prvou docentkou chirurgie na Slovensku 
a syn Štefan Litomerický patril  k zakladateľom geriatrie 
a gerontológie v Československu. Pôsobil ako primár 
v nemocnici v Podunajských Biskupiciach. Najstaršia dcé-
ra Anna dlhé roky pracovala v Československej tlačovej 
agentúre v Bratislave.
Jeho výpoveď je živým dôkazom o hrôze, ktorá je na svete 
stále prítomná. Spracovala Silvia Suchá  
Zdroj: týždenník Život – krátené. V prípade záujmu si môžete 
celý článok prečítať na stránke mesta.
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Príbeh človeka počas 2. svetovej vojny            

Keď sme dostali úlohu 
spracovať príbeh obyčaj-
ného človeka počas druhej 
svetovej vojny, hneď mi 
bolo jasné, koho si vybe-
riem. Vybrala som si totiž 
môjho pradeda Františka 
Staňka, ktorý sa sám vojny 
zúčastnil a neskôr svojim 
deťom a vnúčatám rozprá-
val svoje nezabudnuteľné 
zážitky. Pre materiál k to-
muto príbehu som sa roz-
hodla kontaktovať mojich 

podárstve. V roku 1941, 21. 06. v neskorých večerných 
hodinách, priniesol obecný doručovateľ môjmu pradedovi 
povolávací rozkaz nastúpiť na vojenskú službu k jeho útva-
ru do Žiliny a hlásiť sa tam behom 6-tich hodín. Bol vy-
bavený transport, železničné vagóny naložené vojenským 
materiálom a ten previezli do Michaloviec a odtiaľ išli do 
Ruska. Ten rok prišiel domov až k vianočným sviatkom. 
V roku 1942 sa oženil a spolu s manželkou bývali u jeho 
rodičov. Následne sa mu v roku 1943 narodila prvá dcéra. 
V apríli 1944 mu opäť prišiel povolávací rozkaz a v Žiline 
ich rozdelili do strážnych oddielov. On sa dostal na vo-
jenské cvičisko, tzv. Olemráz. Tam ho zastihlo Slovenské 
národné povstanie. Pod vedením niekoľkých dôstojníkov 
postupovali do hôr, až niekde k Modrému kameňu. Veľkou 
nemeckou presilou boli rozohnaní a vytlačení z povstalec-
kého územia. Tak sa dostal až koncom roku 1944 domov. 
Dňa 10. januára 1945 dostali rozkaz nastúpiť do Trnavy. 
Po troch dňoch bol nástup na dvore, kde boli rozostavaní 
nemeckí vojaci s automatmi, ktorí ich strážili až kým nena-
stúpili do vlaku. Ako pradedo napísal: „Boli to vozne ako 
pre dobytok.“ Nevedeli kam pôjdu a zbrane pri sebe ne-
mali. Išli k talianskym hraniciam a na prvom talianskom 
nádraží bol vyhlásený letecký poplach. Americké lietadlá 
okolo nich krúžili krížom-krážom a keď ich vypátrali, zača-
li paľbu z guľometov. Dovolím si citovať jeho slová: „Bolo 
to strašné. Skákali sme z vagónov do snehu, ktorého bolo 
vyše metra. Keď odleteli lietadlá, začali sme nakladať rane-
ných do vagónov, bolo ich veľa, tiež mŕtvych, tých bolo 14, 
to si pamätám a vlak išiel späť na nádražie Tarvízio.“ Ich 
transport pokračoval ďalej, až prišli do mestečka Fombio 
v severnom Taliansku, kde boli ubytovaní a chodili do prá-
ce pod dozorom Nemcov, ktorí boli samozrejme ozbrojení. 
Kopali zákopy, opletali haluzím a robili rozličné opevnenie. 
Neskôr ich raz v lese čakala skupina partizánov, ktorí im 
potom dali zbrane a robili strážnych na obsadenom území 
a taktiež aj prepady fašistických vojsk „Nero-Kamiža“ (čier-
ne košele). Bolo to v druhej polovici apríla 1945, kedy už sa 
niektoré fašistické vojská vzdávali. Prišiel 8. máj 1945 a Ne-
mecko kapitulovalo. Bol koniec vojny. Pradeda a ostatných 
vojakov prebrala americká armáda, ale domov ich pustili 
až koncom augusta, aj keď nevedeli prečo. Do civilu boli 
prepustení začiatkom septembra. 
Za tých osem mesiacov ich ženy, rodičia a príbuzní neve-
deli, či vlastne žijú. Mnohí po náletoch, ako som už spo-
mínala, zahynuli. František Stanek si stál za tým, že za tie 
všetky útrapy si nejaké odškodné zaslúžili, avšak ho ne- 
dostali. Na záver jeho životopisu dodal aké náročné to 
bolo so stravovaním. Napísal: „Toto bolo veľmi mizerné. 
Niekedy nám nebola dodaná strava 2-3 dni, podľa toho, 
kde sme pracovali. Od hladu sme jedli listy zo stromov.“
Myslím si, že pradedo, ktorého sme v rodine vždy volali 
len „stareček“, nebol obyčajným človekom. Aspoň v mo-
jich očiach nie. Bol dobrosrdečný, láskavý a obetavý. Vy-
choval 3 deti a s jeho manželkou sa milovali až do konca 
svojich dní. Dožil sa pekného veku 92 rokov a zomrel, keď 
som mala približne 4 roky. Vždy na neho budeme spomí-
nať s láskou.   Sofia Ožvoldíková

František Stanek

starých rodičov, ktorí mi poskytli jeho vojnový životopis, 
ktorý sám za jeho života napísal a taktiež zopár jeho fo-
tografií. 
František Stanek sa narodil 01. 06. 1916 v Amerike, kon-
krétne v Ohiu. Nezostal tam však dlho, pretože o pár ro-
kov neskôr prišiel do Šaštína-Stráží, kde strávil celý svoj 
život. Na základnú vojenskú službu mal nastúpiť 1. októb-
ra 1938, ale nakoľko v septembri 1938 prišla mobilizácia 
starších záložných ročníkov a vo vyhláškach stálo, aby no-
váčikovia toho roka zostali doma, nikam nešiel. Povolávací 
rozkaz dostal až 1. marca 1939, a tak nastúpil na vojenčinu 
do Pardubíc. O pár dní na to bol vyhlásený Slovenský štát 
a Slováci z pardubickej posádky boli poslaní do Nitry do 
kasární k pešiakom. V polovici apríla 1939 maďarské voj-
ská napadli juh Slovenska a aj napriek tomu, že nováčiko-
via neboli pripravení pracovať so zbraňami, odrazili útok 
Maďarov a slovenské územie ustrážili. Neskôr odišli aj do 
Bratislavy na výcvik pri Dunaji, avšak nakoľko sa stav mu-
žov v niektorých armádach znižoval, viacerí boli odvedení 
opäť do Nitry k 51. delostreleckému pluku, kde cvičili ako 
obsluha pri delách a každý musel ovládať všetky ich funk-
cie. Na jar 1940 bol ich pluk premiestnený do Žiliny, kde 
aj základnú vojenskú službu ukončil a v októbri 1940 sa 
vrátil späť do civilu. 
Po návrate z vojenčiny, nakoľko bol vyučený murár, pra-
coval príležitostne na stavbách rodinných domov po oko-
litých obciach a tiež u rodičov na malom roľníckom hos-
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Chalúpka v lese
V borovicovom lese medzi obcou Šaštín a Lakšárskou 
Novou Vsou sa nachádza osamelý domček. Postavil si ho 
občan z Lakšárskej Novej Vsi. Bol to slobodný mládenec, 
ktorý mal rád prírodu, a preto mu učaroval borovicový 
les. Jeho rodná obec má svoju polohu vsadenú do tohto 
prostredia. Toto však tomuto mládencovi nestačilo, preto 
hľadal ďalej. Našiel ideálne miesto vo vzdialenosti tri kilo-
metre od svojej rodnej obce. Toto miesto splňovalo to čo 
potreboval. V blízosti asi pätnásť metrov tiekol Šaštínský 
potok. Pri tomto potoku si vytvoril veľkú záhradu. Tým sa 
postaral o čiastočné živobytie. Pitná voda sa nachádzala 
asi 25 metrov od jeho domu. Bol to prírodný prameň, kto-
rý neustále tiekol do Šaštínskeho potoka. Voda z nej vždy 
stále odtekala rovnakej teploty, či to bolo v lete  v zime aj 
za veľkého mrazu. Tento mládenec, keď všetko potrebné 
už mal na bývanie len životná partnerka mu chýbala. Tú 
si našiel v susednej obci. Keď chalúpku dokončil, zacnelo 
sa mu po životnej partnerke, lebo sa cítil veľmi osamelý, 
a preto si začal hľadať k sebe milej devy. Keď si ju v rod-
nej obci nenašiel, išiel hľadať do susednej obce, a to do 
Borského Mikuláša. Tam si našiel devu, ktorá sa mu veľmi 
páčila. Problém nastal potom, keď si ju išiel a pýtal od jej 
rodičov za manželku. Rodičia mu ju nechceli dať. Títo dva-
ja však už boli do seba tak veľmi zamilovaní, že ich láske 
nikto nemohol už zabrániť, a preto sa rozhodli k nevída-
nému a ojedinelému kroku, ktorý sa tak často nestáva. 
Tak sa títo dvaja zamilovaní rozhodli, že si ju on do tej 
rozprávkovej chalúpky na chrbte odnesie. Postavu na to 
mal. Bol to fešný a urastený šuhaj. Ona zase bola malej 
drobnej postavy a pritom ju neposlúchala jedna noha. 
O tom všetko mi osobne porozprávala pani „Zelenková“ 
v dobe, keď často chodila do vyvierajúceho prameňa po 
vodu. V prameni bola veľmi zdravá voda, ktorá mala po 
celý rok stálu teplotu, či to bolo vo veľkých horúčavách, 
alebo v zimných mesiacoch. Každý dúšok tejto prameni-
tej vody bol ako liek prospešný pre zdravie. Naša rodina, 
keď sme tam chodili na víkendy, túto vodu používala aj na 
varenie. Pre tento účel som si zhotovil sporák. Použil som 
liatinovú plotenku zo starého sporáka a bočné steny zo 

silnejšieho z plechu. V sobotu navarené jedlo, ktoré sme 
nezjedli preto som pre tento účel zhotovil chladničku tak, 
že som vykopal jamu, ktorú som obložil zelenými halúz-
kami a zakryl doskami. Keď sme sa po týždni vrátili jed-
lo bolo chladné a dalo sa s chuťou jesť. Pani Zelenková, 
keď chodila k studienke pre vodu na varenie, vždy sa pri 
nás zastavila a keď dozreli prvé jabĺčka „Magdalénky“ tak 
nám ich doniesla vo „fiejrtuchu“. Jej syn býval v Lakšároch 
a dcéru mala pri sebe. Oproti chalúpke pri lesnej ceste 
je pomníček na ktorom bola soška Panny Márie. Niekto 
hodil do sošky kameňom a trafil s ním do hlavičky. Asi po 
dvoch rokoch som zistil, že na tej soške je hlavička naspäť 
na svojom mieste. Ja som potom každému hovoril, že sa 
stal zázrak! To som hovoril až do tej doby dokiaľ mi môj 
spolupracovník povedal takúto skutočnosť, že mu doma 
podobná soška spadla a celá sa rozbila okrem hlavičky. 
On ju potom priniesol a dal na správne miesto. Chalúpka 
bola situovaná východným smerom a mala dva vchody 
z vonku. Jeden do kuchyne a druhý do spálne. Pani Zelen-
ková na nákupy chodila hlavne do Šaštína a občas si dala 
pritom aj pivečko. Keď tam naša rodina prestala chodiť 
na víkendy to už bola iná doba, že to tam pomaly začalo 
pustnúť a zmenilo sa na nepoznanie. Stromy sú popadané 
cez potok a studienka bola zapadaná lístím. Celé okolie aj 
s chalúpkou je Krajinné chránené územie. Sú tam mokra-
de, ktoré sme nazývali „bahnom.“ V týchto močiaroch bol 
ďalší život pre srny a pre jeleňov. V močiaroch je len jelšo-
vý porast. Na jeseň sme chodili k Zelenkom na hríby, lebo 
tu rástli v tej dobe všetky druhy najlepších hríbov. Boli to 
dubáky, čírovky „sviňúfky“, a to dva druhy zelené a šedé, 
modráky, masliaky, kuriatka a ďalšie druhy. Toto miesto 
bolo a je raj pre hubárov zo Šaštína. Je to vlastne oáza pre 
nás na tomto mieste, a preto sa sem radi vraciame. Od 
námestia v Šaštíne sa začína táto lesná cesta, ktorá nás 
zavedie až do Lakšár. Ulica Novoveská a jej pomenovanie, 
ktoré sa zachovalo od dávnej minulosti a ktoré sa dodnes 
nezmenilo. V zimnom obdobiu vozili k nám furmani na 
koňoch palivové drevo na saniach. Ako deti mali sme s 
toho veľkú radosť, lebo ich koníčky mali roľníčky. 

 Rafael  Menšík                                                              
Neprešlo úpravou

H I STO R I C K É  O K I E N KO
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V Šaštíne v dome na Kláštornom námestí boli umiestení bez-
domovci, a to dve ženy a dvaja muži. Jeden z nich sa odmietol 
tam nasťahovať a zvolil si to horšie, lebo si ako nocľaháreň 
vybral miesto pod mostom ktorým preteká rieka Myjava. Cez 
deň som sa s ním stretával a to Kláštornom námestí alebo na 
rínku. Keď som sa ho spýtal ako tam prežíval nocľah veľmi to 
nechválil a priznal sa mi, že mu bolo v túto noc veľmi veľká 
zima. Tie noci boli vtedy veľmi studené. Keď som sa spýtal ako 
to prežíva, povedal mi, že to asi už dlho nevydrží, lebo mra-
zy sa stupňovali. Keď som mu povedal, aby si to rozmyslel a 
predsa išiel do určeného domu on mi neodpovedal. Vlado bol 
drobnej chudšej postavy preto mu mráz ľahko prechádza cez 
telo. On vlastne celú dobu trpel chladom a pôžitok mu robila 
len obľúbená cigaretka. Často som tam aj ja cez deň pod most 
chodil, aby som zistil či tam v noci bol a tiež aby som urobil 
snímky na ktorých je vidieť, že tam má vyradený gauč aj čisté 
deky a paplóny. Keď som sa chcel priblížiť až do jeho spálne, 
musel som sa plaziť, lebo inak mi to nešlo, lebo konštrukcia 
mostu mi to inak nedovolila. Cez deň je vidieť ako si rieka 
Myjava pokojne pod mostom preteká. Inak tam je pekný po-
hľad ako rieka priteká. Vladovi tu ani pri najväčších záplavách 
nebezpečenstvo nehrozilo, lebo jeho spálňa bola vysoko nad 
vodou. Ja som ho nezastihol nikdy pri spánku, lebo on skoro 
vstával. Druhým bezdomovcom bol Dušan Černoch. On tam 
zostal na izbe sám, lebo dve ďalšie bezdomovkyne, ktoré tam 
tiež spávali, odišli do Senice. Mne sa stal taký nepríjemný prí-
pad, že som si zabudol fotoaparát na lavičke na Kláštornom 
námestiu. Keď  som zistil, že mi chýba vrátil som sa tak asi po 
dvoch kilometroch späť. Keď som sa vrátil už ho tam nebolo. 
Vonku na lavičke sedel Dušánek Černoch a on mi ukázal kto 
ho ešte má. Na lavičke sedela jedna občianka zo Stráži. Dušá-
nek ma upozornil, že ona ho má. Vrátila mi ho. Potom som 
mu doniesol cigarety a pritom ma pozval k sebe na byt. Mal 
tam čisto a pritom mi dovolil aj fotografovať. Snímky z toho 
dňa tu uvádzam. Obaja občania Vlado a Dušan boli dobrí ľu-
dia nášho mesta. Česť ich pamiatke! 

                                          Rafael Menšík                          

Smŕže

Bezdomovci

Hríby v záhrade
Huby smŕže u nás v záhrade 
narástli v roku 2017. Je to 
výborná jedlá huba v hod-
ná na prípravu polievok, 
omáčok a mäsových plniek. 
Vyskytuje sa v listnatých 
a ihličnatých lesoch, ale aj 
v záhradách a parkoch, ale-
bo na rumoviskách. Ja som 
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V našej záhrade narástlo 
sedem druhov hríbov a to 
na zemi a tiež na stromoch. 
U nás na strome brest na-
rástla huba reishi. Je to 
leskokôrka lesklá, ktorá je 
z liečiteľského hľadiska na-
jvzácnejšia huba. Jej pravi-

tieto huby nepoužil ako potravu ale na prieskum. Po urezaniu 
vŕška klobúka som našiel veľké prekvapenie. Za pôsobenie 
slnka som našiel na dne klobúčika ako svetielkuje tvár mosli-
ma v turbane.                                         

 Rafael Menšík

V Hlásniku budeme prinášať informácie len z posled-
ných  mesiacov pred jeho uzávierkou z dôvodu aktuál- 
nosti. Ostatné udalosti, oznamy, texty a články budú 
prístupné cez webstránku mesta Šaštín-Stráže. Môžete 
ich aktuálne priniesť buď osobne do mestskej knižnice, 
alebo zaslať na adresu: kniznica@mestosastinstraze.sk 
aj s fotografiami.
Vydavateľ nezodpovedá za obsah a informácie obsia-
hnuté v inzercii. Anonymné príspevky neuverejňujeme, 
zaslané príspevky nevraciame. Doporučuje sa rozsah 
článku maximálne na 1/2 A4, prípadne na pokračova-
nie. Redakcia si však vyhradzuje právo na neuverejnenie 
článku, ak je jeho obsahom osočovanie či urážky a jeho 
úpravu po pravopisnej a slohovej stránke. Zodpovednosť 
za obsah zverejnených písomných alebo fotografických 
materiálov nesie autor. Hlásnik sa roznáša do poštových 
schránok každej domácnosti v našom meste.                                                          
Z finančných dôvodov nemôžeme uverejňovať dlhé 
zoznamy sponzorov. Prosíme organizácie, aby si tie-                        
to poďakovania realizovali inou formou. Články neprešli 
jazykovou úpravou.                             
                          Redakcia vám ďakuje za porozumenie.

delné užívanie podporuje dlhovekosť. Meno reishi znamená, 
že je to nadprirodzená huba. Ostatné, ktoré tu v záhrade na-
rástli, majú názvy, hnojník obyčajný, smŕž kužeľovitý, hadovka 
smradľavá, prášnica bradavičnatá. Medzi najkrajšie aj najvzác-
nejšie patrí huba reishi. Je to leskokôrka lesklá, ktorá narástla 
u nás na suchom kmeni brestu. Je to síce huba nejedlá, ale 
výťažok z nej má veľmi pozitívny vplyv na ľudský organizmus, 
lebo pomáha pri potláčaní rastu nádorov a to hrubého čreva, 
prsníkov, maternice, a okrem toho znižuje nepríjemné dôsled-
ky chemoterapie. Huba je vhodná na zníženie krvného tlaku a 
tiež pôsobí pozitívne proti dýchavičnosti. Reishi je symbolom 
dlhovekosti. Na užívanie je k dostaniu instantná káva pod ná-
zvom: Red Reishi. Ďalšie hríby, ktoré tu u nás v záhrade na-
rástli, sú smŕže. Sú to výborné jedlé huby vhodné do polievok, 
omáčok a do mäsových plniek. Ja som zo zvedavosti urezal 
z klobúka týchto húb tretinu a vtedy som tam našiel veľmi 
veľké tajomstvo tejto vzácnej huby. Pôsobením slnka táto huba 
svetielkuje a pritom som tam našiel tvar moslima v turbane.                                                                                                                                       

Neprešlo úpravou   

Neprešlo úpravou   

Pohárovček obyčajný Reishi
Neprešlo úpravou                                                 Rafael  Menšík
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Slová, ktoré jej môžem povedať len v duchu, lebo ona ich už 
nemôže počúvať.
Jej život vkĺzol do ticha.  

Touto básňou som začínala rozlúčku, keď sme odpre-
vádzali na miesto posledného odpočinku Štefániu Ma-
cháčkovú. Ak sa môže povedať, že pohreb bol krásny, tak 
to teraz hovorím. Prekrásna kázeň pátra Juraja, nádherné 
piesne v kostole v podaní jej rodákov z Petrovej Vsi a naj- 
mä veľká účasť, zanechali vo mne hlboký dojem.
Celou mojou osobou prenikli slová básne, ktoré som pred-
nášala. Ďakujem Ti mama...
Je to už skoro 20 rokov, čo odišla na večnosť moja mama 
– maminka a až na pohrebe pani Štefky som si uvedomila, 
že by sa ešte mala vrátiť, že som jej ešte niečo dlžná, veď 
som jej ešte poriadne nepoďakovala.
S pribúdajúcou starobou sa čoraz častejšie vraciam do 
detstva. Do útlych rokov, keď sme bývali uprostred dediny 
v ošarpanom domčeku po židovke, ktorú prezývali „fraj- 
lička“, oproti krížu, vedľa domu mojej starenky. Neskôr, 
keď som mala štyri a pol roka sme sa presťahovali do no-
vopostaveného domu na Kopánke. Spoznali sme rodiny 
Kozánkovú, Komorníkovú a Javorkovú. Život na Kopánke 
bol veselý, našli sme tu susedov, ktorí sa stali našou rodi-
nou a sú ňou až dodnes. Čakali ma tu kamarátky Irenka 
a Lydka, ktoré už boli veľké a moja maminka mi ich dávala 
stále za príklad. Aj som sa snažila sa im podobať, ale na ich 
kvality čo sa týka pracovitosti, nemám doteraz.
Tu sa narodil o štyri roky mladší brat Rudko, doma v našej 
kuchyni. Dom bol ešte nevyzretý, nedorobený, okná nepri-
liehali a tak sa raz stalo, že malinké bábätko bolo do rána 
zafúkané snehovým popraškom. Mala som bračeka rada 
a bola som maminke pomocnicou v opatrovaní, och ako 
sa to podobá mojim pravnučkám, keď 4-ročná Terezka 
pomáha pri opatrovaní Julinky a 3-ročná Vaneska musí ísť 
„pomáhať“, lebo budú kúpať práve narodeného Nikolas-
ka. Ale prepáčte, to už som mysľou o 70 rokov ďalej.
Hoci som bračeka ľúbila celým svojím detským srdiečkom, 
predsa som radšej utekala do dediny k jednej či druhej 
starenke. Tam som mala kamarátky prasesternicu Oľgu, 
Rózku, Janku, oproti starenke bývali Ovečkovci a Paľko bol 
môj spolužiak od škôlky. Veľmi rada som do škôlky chodila 
a milovala našu pani učiteľku Štefku Macháčkovú, neskôr 
Matulovú. Navždy mi zostala v srdci. Ale to už som sa veľ-
mi rozpísala, chcela som ešte predsa poďakovať mamin-
ke. Veď to bolo tisíc drobností, ktoré viem oceniť až teraz.
Jedného krásneho letného dňa mi sesternica Oľga rozprá-
vala: „vieš Eli mám na Búroch starenku a tetu Marku i celú 
Hasákových rodinu. Na Búroch sú ľudia strašne bohatí, 
pretože zbierajú liečivé byliny a tie odovzdávajú a dostá-
vajú za to peniaze. Veľa peňazí“. A vieš čo Eli,  poďme zajtra 
na Búre! A tak sme sa na druhý deň ráno vybrali na vlak, 
či sme si kúpili lístok to už neviem. Ja som mala 5 rokov 
a Oľga 7. Na Búroch nás milo privítali, starenka, teta Mar-
ka aj ostatné tetky. Na liečivé byliny sme v zápale hier za-
budli. Až neskoro popoludní, keď už bol takmer podvečer 

Ďakujem Ti mama ...

nás starenka poslala na vlak o 17.00 hod. Ako viete búran-
ská stanica je ďaleko od dediny a my sme mali príliš krátke 
nožičky. Oľga bola rýchlejšia a vlak chytila, no mne zostali 
len oči pre plač a videla som už len posledné vagóny. Ale 
vedela som si poradiť. Veď kade ide vlak, taj pôjdem aj ja. 
A tak som skackala po pražcoch a aby som neplakala, tak 
som si spievala.
Medzitým ma maminka začala zháňať, veď od rána ma 
nevidela. V dedine sa vypytovala kamarátok, či ma nevide-
li, až Oľga Adamovičová jej prezradila, že sme od rána na 
Búroch. V maminke zomrela duša. Vybrala sa na stanicu, 
no z vlaku vystúpila len Oľga: „Elena nevie utekať, ona ten 
vlak nestihla!“ žalovala maminke. S búchajúcim srdcom 
a trasúcimi nohami mi išla po „glajzoch“ naproti. Vide-
la som ju už zďaleka. „To bude bitka!“, pomyslela som si 
kráčajúc v ústrety maminke. Nie, nevybila ma, schytila ma 
do náručia a dlho, dlho si ma k sebe túlila. Ach kde si ma-
minka, poď si ma i teraz pritúliť, veď by som to potrebova-
la i teraz, keď mám 74 rokov. Ďakujem, že si ma nevybila...
Často sa ma ľudia pýtajú, kde beriem básničky, ktoré re-
citujem pri rôznych príležitostiach. Nuž rôzne, čítam poé-
ziu, vystrihujem z novín, pochytím v rozhlase, jednoducho 
zbieram.
Ale tie čo ma naučila maminka, používam po celý život. Sú 
to veci, ktoré nemajú vysokú umeleckú hodnotu, ale sú 
milé srdcu. Napríklad:

Ponad našu strechu letí holub sivý.
Dnes je Vášho mena, nech Vás pán Boh živý.
Ja Vám želám k Vášmu sviatku, každé ráno päťdesiatku.
Na poludnie vína džbánek a po večeri chutný spánek!
Toto Vám vinšujem úprimne.

Túto básničku používam odmala dokonca i teraz keď pri 
uzavieraní manželstva má ženích alebo nevesta narode-
niny alebo mena.

Taktiež zdravicu od maminky často používam:

Zdvihnite pohár vozvysok.
Zdvihnite pohár plný slnka.
Zdvihnite pohár, v ktorom žblnká
radosti čistý prípitok!

Tieto básničky sú len malinký zlomok toho, čo ma mamin-
ka naučila. A ja jej konečne posielam tam hore svoje veľké 
„Ďakujem mama!“   Elena Ovečková
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Krásneho životného jubilea - 99 rokov sa 10. apríla 2022 
dožil don José. V zariadení pre seniorov v našom meste 
trávi jeseň svojho života, a práve tu ho prišlo navštíviť 
množstvo jeho gratulantov, ktorí nezabúdajú na svojho 
kňaza. Jeho svojský humor, veselá myseľ, priateľská pova-
ha a velikánske srdiečko k nemu vždy privedú  priateľov 
na krátku návštevu. Prežiť obdobie kovidu bez návštev 
bolo pre neho veľmi ťažké. So svetom za múrmi zariade-
nia ho spájal aspoň telefón. Počas osláv narodenín, medzi 
priateľmi, akoby ožil, dostal novú chuť do životy, zabudol 
na bolesti a starosti. Pevne dúfame, že spoločne s ním tak-
to o rok oslávime aj tú krásnu storočnicu! Do ďalších dní 
života mu vyprosujeme spoločne veľa, veľa zdravia, život-
ného elánu, síl, Božích milostí, ochranu patróna sv. Jozefa, 
don Bosca a Panny Márie Sedembolestnej. Nech má stále 
úsmev na tvári a jeho srdiečko nech povzbudzuje všetkých 
naokolo!                   Mgr. Ľudmila Masárová

Foto: Mgr. Kristína Pöstenyi 
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99. narodeniny Don Josého! 

Poďakovanie
Dovoľte mi touto cestou v mene Telovýchovnej jedno-
ty Spartak Šaštín-Stráže vyjadriť svoje poďakovanie za 
pomoc a sponzoring, najmä vo forme finančných darov 
v tomto turbulentom období.
Bez pomoci ľudí, ktorí majú Spartak vo svojom srdci, by 
futbal na takej úrovni, na akej  momentálne je, jednodu-
cho nebol. Aj preto sa treba úprimne a ľudsky poďakovať. 
Ja, ako predseda TJ, sa chcem poďakovať všetkým ľudom, 
ktorí sa starajú o chod klubu, trávnika, ihriska ako takého, 
trénerom, rodičom a hlavne fanúšikom za ich neúnavnú 
podporu. 
Zvlášť sa však musím poďakovať hlavnému sponzoro-
vi, ktorý náš klub drží nad vodou už roky rokúce a to:
• p. Vladimírovi Hurbanovi, majiteľovi spoločnosti 

HURBAN TRADE, ktorý v roku 2022 pre náš klub kúpil 
novú kosačku, ako aj tri sady dresov pre A-mužstvo. P. 
Hurban sa o Spartak stará nielen vo forme finančných 
darov, ale aj formou nápojov a rôznych materiálnych 
predmetov a darov. Vlado, vďaka.
• p. Patrikovi  Totkovi, p. Štefanovi Komačekovi, p. Šte-
fanovi Valovi za ich finančné dary.
• p. Marekovi Strniskovi za kúpu dvoch futbalových 
bránok pre mladšie kategórie a v neposlednom rade 
Mestu Šaštín-Stráže.
Čo nás čaká:
Po kovidových rokoch sa konečne podarilo obnoviť det-
ské kategórie. Podarilo sa nám zložiť a prihlásiť kategó-
riu U15, ktorá bude hrať modelom 7+1, v tejto kategórii 
máme už teraz zaregistrovaných 17 detí.
Ďalšia kategória je U19, ktorú máme spoločne vytvorenú 
s Baníkom Čáry. Tu figuruje 7 našich odchovancov, z nich 
2 budú už o rok pôsobiť v seniorskom mančafte. Rozbehli 
sme kategóriu U9/U11, kde máme 7 detí, táto kategória 
nie je súťažne prihlásená, no pravidelne trénuje. Chcel by 
som ešte dodať, že všetky kategórie majú svojich trénerov, 
takže aj touto formou prosím, ak chcete dať svoje dieťa na 
futbal, tak v Strážach je to správne miesto. Spartak svojich 
trénerov prihlasuje na školenia, ktoré sú potrebné na zís-
kanie trénerskej licencie UEFA C. 
Kategória “Áčka” bude figurovať v novovzniknutej krajskej 
súťaži VI.liga Západ. Súťaž to bude nesmierne kvalitná, 
ťažká a pre diváka atraktívna. No náklady na túto súťaž 
sú takmer dvojnásobné. Len pre porovnanie, delegované 
osoby sú o 100% drahšie, ako bolo minulý rok. Aj z tohto 
dôvodu sme boli donútení dať vstupné na mužské stret-
nutia na 2 eurá. Podobne reagujú všetky kluby v okolí.
Na záver by som ešte raz poďakoval a pozval Vás medzi 
nás, či už na futbalové stretnutie alebo na pivo či kofolu.
S úctou a vďakou predseda Karol SOJKA




